
In plină acțiune de desfășurare 
a alegerilor sindicale

Organizațiile sindicale din insti- 
tuțiile de învățămînt din tara noa
stră se află angajate în plină ac
țiune de desfășurare a ale
gerii noilor organe sindicale. 
Pînă acum s-au și efectuat alegeri 
în mai bine de jumătate din gru
pele sindicale și organizațiile sin
dicale de bază din școlile patriei 
noastre, în unele locuri trecîndu-se 
chiar la alegerea noilor comitete 
de instituție și la pregătirea con
ferințelor raionale și orășănești.

Interesul stîrnit în rîndul zecilor 
de mii de membri ai Sindicatului 
Muncitorilor din Invătămînt de a- 
cest însemnat eveniment se oglin
dește atît în participarea lor ma
sivă la adunările generale ale or
ganizațiilor respective, cît și în 
dezbaterile care au loc după pre
zentarea dărilor de seamă. La 
marea majoritate a adunărilor 
generale tinute pînă acum par
ticiparea membrilor de sindicat 
a fost de peste 90 la sută. In 
multe organizații sindicale de 
bază și grupe sindicale alegerile 
au oferit un bine venit prilej pen
tru mobilizarea tuturor membrilor 
de sindicat în vederea ridicării ni
velului activității lor profesionale. 
In aceste organizații, cu cîteva 
săptămîni înainte de tinerea adu
nărilor generale s-au discutat dife
rite aspecte ale muncii profesio
nale. stabîlindu-se măsuri atît pen- 

I tru valorificarea experienței înain
tate. cît și pentru înlăturarea unor 
deficiente.

In regiunea Bacău, de pildă, ca- 
'drele didactice din peste 100 de or
ganizații sindicale de bază au reu
șit să ridice procentul elevilor șco
larizați la 100%. Pentru realiza
rea planului de școlarizare, cadrele 
didactice din Codlea au organizat, 
cu ajutorul comitetului de părinți, 
o cantină îa care se servește masa 
de prinz unui număr de 30 de copii 
proveniti din familii cu mijloace 
materiale mai reduse.

Pentru îmbunătățirea procesului 
de invătămînt. în regiunea Stalin 
s-au organizat consfătuiri de pro
ducție cu teme bine alese și care 
au stîrnit interes în rîndul pedago
gilor. Așa. de pildă, la școala din 
satul Danes, raionul Sighișoara, 
s-a organizat o consfătuire de pro
ducție pe tema: „Cum am muncit 
la clasa pe care o conduc pentru a 
forma la elevi disciplina conștien
tă". Asemenea acțiuni au fost or
ganizate și în regiunile Craiova, 
Galati. Cluj, București.

In regiunea Galați, unde s-au 
luat din timp cele mai indicate 
măsuri politico-organ izatorîce. a- 
legerile sindicale au prilejuit, pe 
lingă intensificarea activității pro
fesionale a membrilor de sindicat, 
și dezvoltarea activității lor cultu
ral-educative. S-a organizat învă- 
tămîntul politic pentru membrii de 
sindicat, s-au înființat noi formații 
artistice, au fost activizate cele 
existente, s-au revizuit repertoriile. 
In regiunile Ploești sl București 
alegerile sindicale au dus la inten
sificarea contribuției organizații
lor sindicale ale muncitorilor din 
învățămînt la transformarea socia
listă a agriculturii.

In adunările generale ale orga
nizațiilor sindicale de bază, ale gru
pelor sindicale și ale comitetelor ’de 
instituție care au avut loc pînă în 
prezent s au ridicat, pe lingă im
portante probleme ale activității 
membrilor de sindicat în domeniul 
muncii profesionale, și multe pro
bleme legate de preocuparea orga
nelor administrative și sindicale 
fată de traducerea în viață a hotă- 
rîrilor partidului și guvernului cu 
privire la îmbunătățirea condițiilor 
de viată și muncă ale învățătorilor 
și profesorilor. Cadrele didactice, 
manifestîndu-și satisfacția în legă
tură cu măsurile luate de partid și 
guvern pentru ridicarea nivelului 
lor de trai, au combătut totodată 
cu hotărire birocratismul și pasivi
tatea unor organe administrative 
care întirzie sau neglijează apli
carea acestor hotărîri. In unele ra
ioane din regiunile Pitești. Iași, 
Oradea nu s au luat măsurile cu

venite pentru aprovizionarea cu 
lemne a cadrelor didactice, cu toate 
că în privința aceasta există direc
tive cîare și precise. De asemenea, 
în adunările generale s-a arătat că 
există încă sfaturi populare care 
n-au atribuit cadrelor didactice lo
turile stabilite de Hotărîrea parti
dului și guvernului din 16 august 
1951.

In adunările generale membrii 
de sindicat au cerut organelor sin
dicale să intervină pentru ca or
ganele locale respective să fie obli
gate să privească cu mai mult spi
rit de răspundere traducerea in 
viață a politicii partidului și gu
vernului în ceea ce privește asigu
rarea condițiilor de viață și muncă 
ale cadrelor didactice. Membrii de 
sindicat au combătut, de asemenea, 
năravurile unor lucrători de la sfa
turile populare care, nesocotind di
rectivele partidului și guvernului, 
folosesc cadrele didactice la munci 
cu totul străine de obligațiile lor. 
Asemenea năravuri s-au manifes
tat, de pildă. în comuna Văcăreni, 
raionul Măcin, unde cadrele didac
tice au fost obligate să participe la 
tăiatul cocenilor, precum și în co
munele Barcea și Tăpligi, unde în
vățătorii au fost trimiși să se ocu
pe de număratul ciinilor.

La ședința ținută recent la C.C. 
al S.M.I. cu instructorii care sint 
trimiși în regiuni pentru sprijini
rea alegerilor sindicale a reieșit 
faptul că în activitatea colectivelor 
regionale, raionale și orășenești 
care pregătesc alegerile există încă 
lipsuri care trebuie de urgentă li
chidate. Una dintre acestea este 
formalismul în pregătirea și desfă
șurarea adunărilor generale. Un 
exemplu edificator de muncă de 
mîntuială îl prezintă desfășurarea 
adunării generale a organizației 
sindicale de bază din comuna Găl- 
binași, raionul Brănești. Darea de 
seamă prezentată în adunarea ge
nerală a muncitorilor din învăț ă- 
mînt din această comună a înși
rat un mare număr de fraze goale, 
fără nici un fel de conținut

Discuțiile au urmat în același stil 
și s-au rezumat la a arăta laconic 
și superficial că procesul de învă- 
țămînt din școală se desfășoară „la 
un înalt nivel".

Asemenea adunări generale nu 
vor putea duce la îmbunătățirea 
muncii sindicale din școli, la creș
terea prestigiului organelor sindi
cale în rîndul membrilor de sindi
cat

Buna desfășurare a alegerilor 
sindicale trebuie să fie urmată de 
o temeinică instruire a noilor orga
ne alese. Din păcate, în multe re
giuni instruirea este neglijată. 
Este necesar ca instruirea organe
lor nou alese să se facă imediat 
după alegeri, pentru ca astfel aces
tea să poată sași Înceapă activi
tatea.

In unele raioane au fost antre
nați să conducă adunările generale 
de alegeri și inspectori ai secțiilor 
de învățămînt. Socotim că a- 
ceastă practică este cu totul nejuș- 
tă. deoarece ea nu permite asigu
rarea unui climat favorabil desfă
șurării criticii de ios fată de lipsu
rile organelor de învățămînt.

In perioada care a mai rămas 
pînă la conferințele raionale, peri
oadă în care se vor încheia alege
rile In toate organizațiile sindicale 
de bază Sl comitetele de instituție, 
trebuie luate măsuri pentru inten
sificarea muncii de pregătire poli- 
tico-organizatorică a adunărilor 
generale. Comitetele sindicale raio
nale, orășenești și regionale au da
toria să se ocupe mai atent de re
zolvarea cererilor și sezisărilor 
membrilor de sindicat și să spri
jine eforturile acestora pentru ridi
carea nivelului general al învăță- 
mîntului nostru. De asemenea, nu 
trebuie pierdut din vedere faptul 
că îmbunătățirea pe viitor a muncii 
sindicale este strins legată de pre
gătirea politică si , profesională a 
celor care vor fi aleși în fruntea 
organizațiilor sindicale.

La școala medie nr. 1 din Galați elev ii au la dispoziție condiții 
minunate pentru dezvoltarea lor fizică. In clișee: aspecte din sala de 
gimnastică, bazinul de înot și poligonul de tir al școlii medii nr, I din 
Galați.

Proletari din toate țările, uniți-yâ I

Smela înnlaminlulai
Organ al Ministerului Invățămi ntului și al Comitetului Central al Sindicatului Muncitorilor din Invătămînt
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Se îmbunătățește 
munca în rîndurile 

studenților

Realizări în activitatea 
metodică

CONFERINȚA PEDAGOGICĂ PE TARĂ CU TEMA 
„POLITEHNIZAREA INVĂTĂMINTULUI DE CULTURĂ GENERALĂ

In școlile profesionale
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In cadrai Lunii prieteniei romino-so
vietice, Consiliul General A.R-L.US. 
Ministerul Tnoățămlntului și Comitetul 
Central ai Sindicatului Muncitorilor 
din învățămînt au organizat de cu- 
rind o consfătuire pent-u dezbaterea 
principalelor probleme privind politeh
nizarea învăț ămlntu lui de cultură ge
nerală din fora noastră. La consfătuire 
au participat cadre didactice care au 
unele realizări In domeniul politehni-

zării. A luat de asemenea parte și to
varășa E. K. Osipova, directoarea 
școlii nr. 243 din Moscova. membri 
a delegației de oameni de știință și 
cultură din U-R.S.S. care a partici
pat la sărbătorirea Ltuiu prieteniei 
romino-sovietice in (ara noastră.

In cele ce urmează dăm rezumatul 
celor două rere-ate prezentate cu a- 
cest prilej șt al discuțiilor ce s-au 
dus pe marginea lor.

Învățâmîntul politehnic
și unele problems ridicate ds aplicarea lui 

în școlile de cultura generala
referat prezentat de tov. Sfanciu Stoian. directorul Institutului de știin

țe pedagogice.
Incepind prin a arăta importanța a- 

cordată de Marx și Lenin invățămin- 
tului politehnic, definiția și conținutul 
acestuia după concepția clasicilor mar- 
xism-leninismului, prof. univ. Standu 
Stoian s-a ocupat in continuare de 
două trăsături caracteristice ale invă- 
țămlntului politehnic: conceperea lui 
ca acțiune și proces de însușire a cu
noștințelor ți deprinderilor, in legătu
ră cu bazele producției moderne și 
conceperea lui ca parte componentă 
importantă a educației comuniste.

In legătură cu prima trăsătură, a 
spus vorbitorul, trei întrebări ni se 
conturează de îndată ce coborim pe 
teren. Prima: dacă obiectele de stu
diu legate de politehnizarea învăță- 
mîntului sînt numai cele prezentate 
in programele actuale sau trebuie să 
ne mai gindim și la altele. A doua: 
care sint semnificația și valoarea 
lucrului manual tn raport cu invă- 
(ămintul politehnic? A treia: In ce 
raport trebuie să se găsească invă- 
țămîntul tehnic profesional atit față 
de lucrul manual cit și, mai ales, 
față de tnvățămintul politehnic ?

Răspunzînd la prima întrebare, re
ferentul a pus, printre altele, problema 
dacă, tn afară de obiectele stabilite 
(matematică, fizică, chimie, științe na
turale, geografie și desen) n-ar mai 
fi nevoie, de pildă, de un obiect ca 
planificarea și organizarea economiei. 
Vorbind despre semnificația lucrului 
manual In raport cu tnvățămintul poli
tehnic referentul a arătat că lucrul 
manual și educația prin munca fizică 
nu pot fi confundate, evident, cu ins
trucția politehnică, ci reprezintă doar 
elemente-de politehnizare.

In răspunsul pe care referentul l-a 
dat la cea de a treia întrebare, după 
ce a arătat deficiențele vechiului în- 
vățămint tehnic profesional — profe
sionalizare îngustă și meșteșugă
rească. fără un orizont cultural su
ficient, pregătire monotehnică — a a- 
nalizat organizarea învățământului no
stru profesional.

In continuare, vorbitorul a făcut un 
scurt istoric al formelor folosite in 
diferite etape de către școala sovie
tică pentru aplicarea principiului în- 
vățămintului politehnic, a arătat în
vățăturile ce se desprind pentru mun
ca noastră din experiența școlii sovie
tice.

Dupd expunerea acestor probleme de 
ordin general, referentul s-a ocupat 
de probleme mai speciale, dar a că
ror rezolvare nu poate fi aminată 
ușor. L'na dcntre acestea este urmă
toarea : politehnizarea Incățămintului 
de cultură generală înseamnă numai 
o formare generală politehnică, sau 
este ioc In acest proces și pentru un 
început de calificare profesională ? 
Pornind de la experiența școlii sovie
tice, referentul a arătat că lucrurile 
trebuie privite fi prin prizma cultivă
rii generale a aptitudinilor elevilor, 
îmbinind această cerință cu nevoile 
societății de a avea un tineret bine 
pregătit Nu ne putem mulțumi cu o 
pregătire prea jn general" — ceea 
ce uneori e tot una cu nepregătirea, 
cu amatorismul. Avem nevoie de un 
tineret care să știe să facă un lu
cru efectiv. Pe această linie credem 
că este loc pentru un început de ca
lificare bazată pe înclinații indivi
duale, In cadrul aceleiași programe 
și. totodată, pe un fond serios poli
tehnic. Acesta trebuie să formeze te
melia. Acest rezultat se obține destul 
de ușor dacă lucrările practice ale 
elevilor se fac nu în aielierele-școa
lă, ci direct tn producție.

Referentul a ridicat, de asemenea, 
problema dacă tnvățămintul politeh
nic trebuie să dea aceeași pregătire 
băieților și fetelor sau este cazul ca 
pentru fiecare sex să se prevadă lu-

Desfășurarea Lunii prieteniei ro- 
mino-sovietice are în școlile profesio
nale o frumoasă tradiție. In fiecare 
an sărbătorirea în aceste școli a Lunii 
marii prietenii îmbogățește viața cul
turală și artistică a ucenicilor cu ma
nifestații care, prilejuind o cunoaștere 
mai adinei a Uniunii Sovietice, sint 
in același timp o expresie vie a sim- 
tămintelor de dragoste și recunoștință 
pe care tinerii ucenici le poartă po
porului sovietic.

In toate școlile profesionale din Ca
pitală au avut loc adunări festive. în
cheiate cu frumoase programe artisti
ce. De asemenea, se desfășoară nu
meroase manifestații sărbătorești: seri 
literare, conferințe, intilnirj cu părin
ții, vizionări de spectacole cinemato
grafice și teatrale, vizite la muzee 
etc.„

Răsfoi nd carnetul cu însemnări al 
ucenicei Florica Moraru de la școala 
profesională nr. 3 din Capitală, poți 
vedea in el: participarea la conferința 
„Relațiile romîno-ruse de-a lungul 
veacurilor", cuvintui luat în cadrul 
discuțiilor literare în jurul cărților 
„Pămînt desțelenit" și’ „Secerișul", 
contribuția personală la scrisoarea co
lectivă trimisă de ucenicii școlii pro
fesionale nr. 3 elevilor școlii tehnice 
nr. 18 din Moscova. La școala profe
sională de ucenici nr. 3 au mai avut 
loc în aceste zile întîlniri cu părinții

MESAJ DE

invitați ia conferința „Makarenko 
despre educația copilului in familie", 
comunicări asupra ultimelor realizări 
ale științei și tehnicii sovietice, con
cursuri sportive inchinate zilei de 1 
Noiembrie.

★
Vizitind școala profesională de uce

nici nr. 4, te impresionează plăcut 
agitația vie și interesantă realizată 
în cinstea Lunii prieteniei romino- 
sovietice. Fotomontajele artistic rea
lizate Iți prezintă imagini grăitoare 
din viața bogată și fericită a tinere
tului sovietic. In aceasțji școală, săp- 
tămîna cărții și presei sovietice a 
fost marcată prin două recenzii și 
prin organizarea unor standuri cu 
noutăți din literatura sovietică be
letristică, tehnică ți științifică.

Ucenicii școlii nr. 4 au mai prevă
zut și o serie de alte frumoase ac
țiuni : schimb de scrisori cu ucenicii 
sovietici, un concurs de desen artistic, 
un concurs literar, sărbătorirea zilei 
tineretului sovietic, conferință despre 
metode avansate în muncă folosite de 
fruntașii in producție etc.

Tradiționala sărbătoare a Lunii 
prieteniei romino-sovietice este în pli
nă desfășurare în școlile profesiona
le din Capitală. Ea tnseamnă pentru 
tinerii ucenici un prilej minunat de 
afirmare a atașamentului lor față de 
marea prietenie dintre poporul nostru 
și poporul sovietic.

PRIETENIE

Activitatea
Și pentru elevii școlii de 7 ani nr. 

6 din orașul Satu Mare sărbătorirea 
Lunii prieteniei romino-sovietice în
seamnă un bine venit prilej de 
cunoaștere mai temeinică a Țării 
Socialismului, a vieții copiilor din 
Uniunea Sovietică. Astfel, elevii 
din clasa a VI I-a au vizionat 
cu mult interes diafilme cu pri
vire la viața pionierilor sovietici 
In cadrul săptăminii cărții sovietice au 
avut loc in școală conferințe cu ur
mătoarele teme: „Viața și opera lui 
Gogol", „Chipul omului sovietic așa 
cum este oglindit in romanul lui N. 
Ostrovski „Așa s-a călit oțelul" etc.

In decursul Lunii prieteniei romino- 
sovietice numeroși elevi din școală au 
intreținut o bogată corespondență cu 
colegii lor din Uniunea Sovietică.

(Continuare în pag. II-a)

elevilor
Printre aceștia trebuie să amintim în 
primul rind pe Valentin Molnar, Ioan 
Papp, Otto Merk, Eva Szekelyi etc. 
Unii dintre ei au propus colegilor lor 
sovietici să facă schimb de cărți și 
reviste, alții au cerut informații cu 
privire la modul In care tineretul so
vietic intimpină Festivalul mondial al 
tineretului care va avea loc în acest 
an la Moscova. Cu prilejul acestui 
schimb de scrisori elevii școlii nr. 6 
din Satu Mare au aflat că in editura 
„Molodaia Gvardia" din Moscova a 
apărut cartea „in Rominia nouă" de 
Piankov și Melnikov, în care autorii 
prezintă cititorilor sovietici interesante 
informații geografice și economice re
feritoare la Republica Populară Ro- 
mină.

ALEXE MELEGH

Dornioi să cu
noască viața cole
gilor lor din Uniu. 
nea Sovietică, ele
vii clasei a X-a 
„A" a școlii medii 
nr. 20 din Capita
lă s-au adresat e- 
levilor unei școli 
din Moscova. In 
cuvinte calde, prie
tenești, ei au scris 
colegilor lor din 
Moscova despre 
școala în care în
vață, despre minu
natul parc al Li
bertății ce se află 
în vecinătatea 
școlii, despre via
ța și munca lor, 
rugîndu-i să le ser
pre marile bulevarde ale Moscovei, 
despre clădirile înalte, despre muzee 
și teatre, despre metrou și școli, des
pre viața lor fericită.

Toți elevii clasei au semnat cu dra
goste acest mesaj de prietenie, în
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în schimb des- că stabilesc unei
noi legături, directe, frățești, cu co
legii lor sovietici.

I. ȘERBAN
In clișeu: Facsimilul primei pagini 

a scrisorii.

Am sosit la școala elementară de 
4 ani din Brădet într-o caldă zi de 
toamnă. Directorul s-a bucurat de 

1 vizita mea.
— Frumoasă școală aveți — tova

rășe director — îi spun eu de cum 
j mi-a întins mina.

— Da, e frumoasă !„. O mină de 
oameni harnici au clădit-o prin mun
că voluntară...

Privirile i-au alunecat apoi peste 
drum, spre vechea școală in care a 
învățat el buchile.

— Trecuseră anii, satul crescuse, 
dar școala rămăsese aceeași — micu
ță și întunecoasă.

Oamenii nu și-ou dărîmat școala 
veche. Nu știu decel... Poate pentru 
că unora le era o amintire tristă, dar 
dragă, a copilăriei, sau poate pentru 

I a lăsa să se confrunte trecutul și 
prezentul...

în dreapta v-echii școli se întinde 
■ pe o suprafață de 300 m.p. grădina 
! școlii.
I Un timp terenul i-a fost luat școlii, 

dar învățătorii nu s-au lăsat L-au 
cerut mereu și au reușit să-l reca
pete. Acum e al școlii, e parcela ex
perimentală.

Se terminau tocmai cursurile. Copiii 
ieșeau din clase și se adunau în ju
rul tovarășilor învățători. împreună 
au trecut apoi drumul. Era ziua re
coltării cartofilor.

înainte de a intra pe parcela ex
perimentală a școlii, am vrut să-l 
Întreb pe tov. director mai multe 
despre sătenii din Brădet, despre ac
tivitatea căminului cultural, despre... 
dar mi-am amintit de vorbele unor

Pe parcela experimentală a școlii din Brădet
săteni cu care venisem în autobus, 
de la Pitești.

„.„Harnic învățător avem! A fost 
an; de zile intr-un sat sărac de tot. 
Pe sătenii de acolo i-a învățat să 
scape de sărăcie, transformed tot 
satul într-o livadă. Nu ne-am lăsat 
și l-am adus la noi. că-i al nostru, 
din Brădet... El ne învață și pe noi 
ca și pe copiii noștri „noile reguli a- 
grotehnice", cum le zice dinsul. A- 
colo, peste drum de școală, pe „par
cela experimentală", cum îi spune 
dînsul. se necăjește cu noi, oameni 
m toată firea, și cu școlarii de o 
șchioapă, ca să ne învețe cum să 
cultivăm mai bine cartofii, roșiile, 
ceapa, varza și altele..."

Ajunși pe parcelă, copiii s-au îm
părțit pe colective de muncă, așa 
cum au lucrat tn tot cursul anului 
școlar precedent, grupîndu-se la cele 
două parcele de cartofi care trebuiau 
recoltați.

Se lucra cu strguință. Sapele dez
gropau cartofi mari și mulți tn fie
care cuib, trecîndu-se sistematic de 
la un rind la altul. Vroiam să aflu 
multe, de la dascăli, dar mai ales de 
Ia micii agronomi.

— Lucrați cu grijă, să nu-i tăiați, 
le spun copiilor c«i doi învățători.

M-am apropiat de tov. Săndulescu 
și i-am cerut să-mi povestească des
pre parcelă.

— Da. Parcela am organizat-o de 
trei ani. Din vînzarea produselor am 
realizat venituri bune. Așa ne-am 
procurat o serie de materiale nece
sare școlii. Pentru parcelă am făcut 
două răsadnițe, una caldă și alta 
rece, cu o suprafață totală de 30 
m.p. în acest an distribuirea venitu
rilor, de acord cu comitetul de pă
rinți, se face astfel: 50% primă de 
muncă elevilor și părinților fruntași, 
25% pentru îmbunătățirea solului cu 
îngrășăminte și 25% pentru electri
ficarea școlii. Dar iată-i și pe to
varășii din comitetul de părinți, Gh. 
Trău, Gh. Diaconu și Mircea Dumi
trescu. Au venit să vadă recoltarea 
cartofilor. Satul vrea să vadă cantita
tea cartofilor noștri, însămînțați după 
noile reguli agrotehnice...

Tovarășii privesc primii cartofi 
dezgropați. Sint mari și mulți. Șco
larii ti adună cu bucurie nestăpinită.

— Știam noi că vor fi mai mulți 
și mai frumoși decît cei semănați 
înainte, spune Dumitrescu Elena, e- 
levă in clasa a IV-a.

— Am îngrășat pămlntul cu cenușă 
adunată din sat, toată iarna, cum 
ne-a sfătuit tovarășul director, com- 
plectează Trău Filofteia — colega ei.

— Și părinții mei au pus cenușă,

spune Mareș Filofteia. Spuneau: „bo
gat rod, școlii trebuie să-i mulțumim, 
adică tovarășului director, care ne-a 
învățat și ție, fată, că ne-ai îndem
nat să-i urmăm sfaturile".

Sătenii au pornit să cerceteze ce
lelalte sectoare. Pe unul cu varză 
albă de Buzău se văd, din loc tn loc. 
verzo roșii, din oare nu s-au cultivat 
niciodată în sat. Alături e sectorul cu 
morcovi. Curioși — ei smulg din 
pămînt morcovul și cîntăresc, cu 
palma bătută de muncă.

— Mare mai e 1... Intră vreo doi, 
trei la un kilogram — spune gospo
darul Mircea Dumitrescu. Am luat și 
eu răsaduri de la răsadnița caldă a 
lotului, dar pe locul meu s-au făcut 
parcă mai mici. înseamnă că pămîn- 
tul acesta a fost lucrat mai bine.

Dar ceea ce ti bucură mai mult sînt 
roșiile.

— înainte, spune Diaconu Gheor- 
ghe, gestionarul cooperativei, adu
ceam roșii din alte părți. Abia acum 
ne-am convins că pot crește ți la noi 
în sat.

— Desigur, îi răspunde tovarășul 
director, iar la anul, cînd vom învăța 
să lucrăm ți ghivece nutritive, prin

reducerea duratei de maturizare, se 
vor coace mai repede roșiile.

— Mai sînt oare multe de învățat ?
— întreabă tov. Gh. Trău. paznic la 
I.F.E.T.

— Sînt, mereu sînt multe de învă. 
țat. Spre exemplu — varza a crescut 
frumoasă, a legat bine — dar au a- 
părut fluturi albi de varză. Au cam 
stricat-o. La anul va trebui să lup
tăm din timp cu acești dăunători. 
Dar pînă atunci mai sînt multe de 
făcut și mai ales multe de învățat.

— Noj ne-am organizat parcela și 
munca pe ea tn tot cursul anului, și 
iarna — spuse un elev.

— Și ce ați lucrat voi iarna, îl în
treb eu cu interes.

— Cînd am învățat la aritmetică 
scara de proporție >— ne-a învățat 
tovarășul învățător să facem parce
larea lotului.

— Am mai încercat și puterea de 
germinație a semințelor, la semințe 
de roșii timpurii și la alte legu
me — spune un alt elev.

— Cînd au început să crească, le-am 
copilit ca să se facă roșiile mai mari 
și să se coacă mai repede — adăugă 
o colegă a lot. Cînd le-am spus pă
rinților mei să le copilească și ei pe 
cele de pe locul nostru, n-au vrut. 
Vroiau să se facă multe, multe. Abia 
mai ttrziu au văzut că s-au făcut 
multe, dar au rămas mici. De copt, 
s-au copt doar cîteva, celelalte au 
rămas mici, bune doar de murat.

Vorba se închega în jurul foloase
lor obținute prin metodele agroteh
nice înaintate. Vorbeau pe rind săte
nii, școlarii ți dascălii. O adevărată 
oră de legumicultura pe parcela ex
perimentală a școlii.

— Știți cit au produs cei doi ari ?
— ne întrebă deodată directorul cu 
bucurie în glas — 550 kg de cartofi! 
Aceasta înseamnă o producție de cir
ca 25.000 kg la hectar. Un adevărat 
record. De altfel, la concursul celor 
maj bune parcele școlare experimen
tale și la expoziția organizată pe ra
ion, cu prilejul consfătuirilor din au
gust, am fost felicitați.

Dar nu ne mulțumim cu attt. Vrem 
să folosim la anuî îngrășăminte bac
teriene.

GEORGE DRAGOȘ



Pa«-2 GAZETA ÎNVĂȚĂMÎNTULUI

Conferința pedagogica pe țara cu tema
„Politehnizarea invățămintuiui

* lipi .

(Urmare din pag. I-a)

arări practice deosebite. Nu putem fi 
a spus referentul — declt împo

triva învățămintului separat și in a- 
ceastă privință. -A-l admit» înseamnă 
in fond a pleda contra învățămîn
tului mixt in general. în continuare 
vorbitorul a căutat să dovedească de 
ce este just învăfămintul politehnic 
unitar și cum se poate el realitp, pro- 
Tunind — pe baza definiției dată in- 
rățămintului politehnic de către Marx, 
are vorbește de însușirea „prifCffili- 
or fundamentale ale tuturor procese- 
or de producție" — o lărgire a pro- 
■ramelor de activitate practică, in- 
roducerea atelierelor de croitorie, de 
idustria* conservelor . etc. -țn felul 

acesta, cP spus referentul, atlt fetele 
cit și băieții ar găsi mai ușor utili
zarea propriilor lor 'înclinații.

Ultima problemă ridicată în refe- 
at a fost aceea privitoare la parti- 
.ularitățile realizării invățămintuiui 
jolitehnic la orașe și sate. Referatul 
j tras două conclutii în această pri
vință. Prima: orlcît de mult se va 
ridica nivelul tehnic al muncii agri

Elemente de învățămînt 
politehnic introduse în școlile 

de cultură generală din R. P. R.
referat prezentat de Mihai Ghivirigă, 
șeful secției de învățămînt politehnic 
de la Institutul de științe pedagogice

învățămîntul politehnic în școala 
loastră — a arătat vorbitorul — se 
ealizează treptat, folosindu-se în 

mod creator bogata experiență so
vietică. In anul școlar 1955/1956 s-au 
introdus pentru prima oară la noi în 
;ară elemente de politehnizare la 8 
;coli experimentale. La~ aceste școji 
au lost organizate lucrări de tîmplă- 
rie și lucrări agricole pe lotul școlar 
pentru elevii claselor a V-a, lucrări 
de tîmplărie șl lăcătiișerie pentru e- 
levii claselor a VlII-a-

Pentru a se asigura o legătura mai 
Ștrtnsă între cunoștințele predate la 
lecțiile de științe naturale și produc
ția agricolă, pentru elevii clasei a 
VlII-a de la școlile experimentale au 
fost organizate în timpul verii ta
bere de muncă pe lîngă gospodăriile 
agricole de stat de la Cisnădie și Kri^» ■'
I Referindu-se la rezultatele obținute, 
tov. Ghivirigă a arătat cum s-a asigu
rat la uneia din .școlile experimentale 
legătura între cunoștințele predate și 
activitatea productivă, care a fost in
fluența lucrărilor practice de^ atelier 
asupra prbcesului de învâțămînt. La 
plasele care au participat la aceste lu- 
Jrări, în general, a crescut interesul 
țevilor pentru studiu, s-a îmbunătățit 

disciplina, au crescut dragostea și res
pectul elevilor față de munca fizică. 
Ei au căpătat deprinderi de mînuire 
a unor unelte simple și de executare 
a lucrărilor de tîmplărie. lăcătușerie, 
precum și deprinderi agricole. Desi
gur că aceste deprinderi nu au putut 
deveni deocamdată temeinice, dato
rită timpului scurt în care au fost 
^Referatul 'a' analizat, în continuare, 
rezultatele obținute pe drumul poli
tehnizării la alte școli din țară, ca 
școala de 7 ani mixtă nr, 57 din Bucu
rești. școala medie din Feteșiti (re
giunea Constanța), școala medie nr.

Cuvîntul tov. Codreanu Traian, 
directorul școlii medii nr. 1 din Craiova

Școala noastră este una din cele 8 
școli unde s-au organizat în anul tre
cut lucrări experimentale în vederea 
introducerii învămîntului politehnic 
S-au desfășurat lucrări de atelier cu 
elevii dintr-o clasă a V-a și una a 
VIII-a. , ,

Elevii acestor doua clase au avut 
cîte 2 ore pe săptămînă de lucrări prac
tice de atelier. In lunile de toamnă și 
de primăvară ei au lucrat și pe parcela 
școlară experimentală.

După constatările făcute atît anul 
trecut cît și anul acesta, putem afirma 
că activitatea practică nu-i supraîn
carcă pe elevi. Ei participă la această 
activitate cu entuziasm, cu multă plă
cere. Nu vor să mai iasă nici în recrea
ție între cele două ore și cer mereu 
ore. suplimentare.

Deosebit de importante au fost și 
rezultatele educative pe care le-am ob
ținut datorită introducerii învățămîn-. 
tutui politehnic. Elevii clasei a V-a 
exoerimentale fiind proveniți de la mai 
multe școli, nu constituiau un colectiv 
închegat și întîmpinam din partea lor 
serioase greutăți atît în ceea ce pri
vește disciplina, cît și învățătura. La 
sfîrșitul pătrarului I, mulți elevi erau

Cuvîntul tov. Paul Ptearo, 
profesor de științe naturale din
Socotesc că lucrările practice ale 

elevilor nu trebuie să aibă același ca; 
racter la toate școlile, nu trebuie sa 
fie uniformizate, ci să fie organizate 
ținîndu-se seama de specificul pro
ducției locale.

Această cerință este determinată de 
faptul că în desfășurarea lucrărilor 
practice trebuie să se ia în conside
rare posibilitățile concrete pe care le 
oferă localitatea respectivă, cît și ne
cesitățile de cadre ale diferitelor ra
muri de producție spre care se în
dreaptă majoritatea absolvenților șco- 
Iii medii Este de aceea necesar ca 
în școlile din centrele industriale să 
se pună mai mult accent pe produc
ția industrială, iar în școlile din cen
trele agricole pe deprinderile de 
mutică agricolă.

Tov. Pteancu a arătat mai departe 

cole, școala sătească va trebui să pu
nă accentul tot pe practica agricolă, 
după cum cea orășenească va pune 
accentul tot pe practica industrială. 
Cea de a doua: oricare ar fi deose
birile în căile de realizare, la baza 
lor trebuie să stea aceleași forme e- 
lementare ale tehnicii moderne care 
pot fi aplicațe variat In industrie sau 
agricultură. In felul acesta, a ară
tat referentul, putem realiza un in- 
vățămint politehnic unitar in esența 
lui, ți totodată variat după împreju
rări.

în partea finală, referatul s-a ocu
pat de metodele ce trebuia aplicate 
In realizarea politehnizării. insistind 
asupra importanței metodei demons
trației, așppra necesității de a se ela
bora îndrumări metodice in legătură 
tu folosirea filmului didactic, a radio
ului, cu munca în atelier și aclioi- 
tatea practică a elevilor in produc
ție, asupra necesității ridicării gene
rale a tehnicii didactice Ip înălțimea 
tehnicii moderne. Sarcini însemnate 
privind problemele legate de învăță, 
mintal politehnic au fost subliniate fi 
în domeniul psihologiei pedagogice.

1 din Năsăud, școala de 7 ani din 
Cîrligi (raionul Roman), școlile din 
Andieșeni (raionul Vlădeni), Titu-Tîrg 
(raionul Titu) și altele- Aceste expe
riențe izolate, izvorîte fiin inițiativă 
locală, ne arată interesul pe care-1 
au cadrele didactice pentru invâțâmîn- 
tul politehnic.

In acest an școlar s-a mărit cu încă 
92 numărul școlilor în care se aplică 
învățimîntnl politehnic și se extind 
formele prin care se realizează acest 
învățămînt. Au fost elaborate de către 
Ministerul Invățămintuiui programele 
necesare pentru lucrările practice, care 
vor fi aceleași atît pentru băieți cit 
și pentru fete.

Referatul a arătat apoi, în legătu
ră cu pregătirea cadrelor didactice 
pentru învățămîntul politehnic, nece
sitatea studierii materialelor de spe
cialitate traduse din limba rusă și a 
lucrărilor elaborate de Institutul de 
științe pedagogice și a subliniat ac
tivitatea desfășurată de publicațiile 
pedagogice, de institutele de perfec
ționare a cadrelor didactice și de 
direcția didactico-metodică din Minis
terul Invățămintuiui în vederea popu
larizării experienței profesorilor frun
tași în domeniul realizării învățămîn- 
tului politehnic.

Pentru asigurarea bazei materiale 
a școlilor — a spus în continuare re
ferentul — este necesar ca, pe lîngă 
eforturile pe care le face Ministerul In- 
vățămîntului, să fie mobilizate și în
treprinderile, organizațiile obștești, 
părinții etc.

In încheiere tov. Ghivirigă a arătat 
că sarcina tuturora este să dezvol
tăm începutul bun care s-a realizat 
pe drurțjul politehnizării și să rezol
văm teoretic și practic, cît mai bine, 
toate problemele pe care le ridică 
introducerea îtjvățămîntului politehnic 
în școala noastră.

căzuți la cîte 4 obiecte. Activitatea 
practică de atelier a înrîurit foarte 
mult asupra acestor elevi. Lucrările pe 
care le făceau individual și colectiv 
i-au apropiat și -curînd colectivele de 
atelier s-au adunat și pentru învățătu
ră.

In ceea ce privește propunerile pe 
care vrem noi să le facem, socotim că 
este bine ca lucrările practice să se 
efectueze în concordanță și paralel cu 
programele de învățămînt de la dife
rite obiecte. De exemplu, în clasa a 
IX-a se studiază căldura, respectiv ca
pitolul mașini termice. Ar fi bine ca 
tot în clasa a IX-a să se studieze și 
motoarele cu explozje, să se dea cuno
ștințe cu'privire la ponduccrea autove
hiculelor. Majoritatea elevilor noștri 
sînt din mediul rural și e bine să știe 
să conducă un tractor, un camion.

In clasa a X-a se studiază electrici
tatea. Cred că e bine ca în activitatea 
practică de atelier să se prevadă lu
crări de radio-tehnică, urmînd ca în 
clasa a Xl-a elevii să fie înarmați cu 
cunoștințe din domeniul înaltei frec
vențe, să facă lucrări mai complicate 
(radio, televiziune etc.)

Careii Mari
cum experiența sa la catedră i-a dat 
posibilitate să verifice cit de utile 
sînt pentru elevi lucrările practice. 
Astfel, la școala pedagogică unde 
s-au desfășurat cîțiva ani de-a rîndul 
lucrări practice cu elevii pe parcela 
experimentală, elevii au dobîndit nu
meroase cunoștințe privind munca a- 
gricolă, au căpătat un interes deose
bit pentru această activitate. S-a ri
dicat nivelul pregătirii elevilor la ști
ințele naturale, s-au dezvoltat spiri
tul lor de observație, perseverența, 
simțul de răspundere. La școala me
die, însă, unde nu s.au organizat în 
anii trecuți lucrări pe lotul experi
mental, interesul elevilor pentru agri
cultură este mai redus.

Aceasta arată cît de necesară este 
introducerea de lucrări practice agri
cole sistematice la toate școlile medii.

Aspect din sala conferiaței

Cuvîntul tov. Iosif Viehmann, 
profesor de științe naturale din Năsăud

In cuvîntul său tov. Viehmann a 
acordat o atenție deosebită activității 
cercurilor tehnice ale elevilor. Mai 
ales la școlile din satele in care lip
sesc întreprinderi industriale și ate
liere școlare — a arătat vorbitorul — 
cercurile pot constitui un mijloc deo
sebit de bun pentru îmbogățirea ele
vilor cu cunoștințe politehnice și de
prinderi practice utile.

Cu un deosebit interes au urmărit 
cei prezenți la consfătuire proiecția 
de diapozitive care prezenta diferite 
aspecte din activitatea practică des
fășurată de cercurile de elevi de la 
școala medie nr. 2 din Năsăud, unde 
predă tov. Viehmann. S-au putut ve
dea. de pildă, mai multe aparate 
confecționate cu mijloace proprii de 
către elevii cercului foto, premiile pe 
care le-au cîștigat elevii acestui cerc

Cuvîntul tov. Marin Cobre, 
profesor de științe naturale 

la școala din Șelimbăr, raionul Sibiu
Referindu-se Ia realizările obținute 

cu elevii e^ oțacțKa
parcela Si-'h Dbbre 4
Înfățișat experiența sa în acest dome
niu. Am aplicat cu elevii, a spus vor-, 
bitorul, unele metode peptru sporirea 
producției la porumb. De pilda, am 
Îndepărtat panicatele Ințjnțț de apa
riție (adică înainte de ieșirea cin 
frunze). îndepărtarea s-a făcut din 
trei în trei rînduri. Pe aceste rinduri 
s-au aplicat trei polenizări suplimen
tare. Pe baza acestor lucrări, am a- 
juns la rezultate foarte interesante. 
Dintr-un total de 245 de tulpini, am 
avut 82 tulpini fără spic. De la ace
ste tulpini fără spic, care au ocupat 
o suprafață de 0,83 ari. am recoltai 
174 știuleți, cu o greutate totală de 
44 kg., ceea ce înseamnă 5 300 kg. 
știuleți la hectar De pe cele 163 de 
tulpini cu spic am recoftat 204 Știu
leți, în greutate totală de 51 kg., de 
pe o suprafață de 1.65 ari, adică 3090 
kg. știuleți Ia heeiar. Din confrun
tarea acestor daje gjjyji și-^r dșt. 
seama că prin smulgerea parțiala a 
paniculelor se obțin rezultate poziti
ve. Această metod j* va fi caper i|----
tată și In aniiice vor urma.

O altă realizare a Tieăștră, fot 
cultura porumbului, este obținerea u- 
nui hibrid. încă de acum doi ani am 
pornit să obținem sămînță hibridă de 
porumb. Am ales mai întîi terenul 
situat la 900 m. distanță de celelalte 
culturi de porumb, asigurînd astfel 
izolarea. Ținînd seama că ne găsim 
in Podișul Transilvaniei, am ales va
rietățile : galben timpuriu, care a 
format soiul mamă și arieșan, care a

Cuvîntul tov. 
directorul școlii de 

raionul
In școala noastră am început să in

troducem de trei ani elemente de po
litehnizare a invățămintuiui. Acordăm 
o atenție deosebită dezvoltării labo
ratoarelor de fizico-chimie, de științe 
naturale și am pus bazele atelierelor 
școlare Elevii claselor I—VII desfă
șoară paralel lucrări practice de ate
lier și lucrări practice agricole. La 
lucrările practice agricole pe terenul 
experimental iau parte toți elevii. în- 
cepînd cu cei din clasa I-a. Astfel, 
elevii claselor I—II se ocupă de gră
dina de flori, elevii din clasele III— 
IV de grădina de zarzavaturi, cei din 
clasa a V-a cu pepiniera, iar cei din 
clasele VI—VII cu plantele de cîmp.

Paralel cu lucrările agricole se des
fășoară practica industrială în atelie
rele școlii. Aici elevii din clasele III 
și IV confecționează diferite obiecte 
din carton, placaj etc. căpătind astfel 
deprinderi de mînuire a cuțitului,

Cuvîntul tov. Ion Rimbu, 
profesor de științe naturale la școala de 7 ani 

din comuna Cîrligi, raionul Roman
Vorbind despre activitatea practică 

cu elevii pe parcela școlară experimen
tală, tov. Rimbu a insistat asupra te
melor urmărite, asupra, felului cum a 
organizat activitatea practică. Pentru 
ca elevii să-și dea seama de principiile 
biologiei miciuriniste și pentru ca 
munca practică să fie legată de proble
mele științifice — a spus vorbitorul — 
am fixat o serie de teme pe care le-am 

la un concurs de amatori fotografi pe 
țară; cum execută elevii din cercul 
de impăieri, impăieri de animale și 
păsări care sînt folosite ca material 
didactic in școala lor sau la diferite 
alte școli din raioanele Năsăud, Cluj 
și Cîmpeni. In urma legăturii stabi
lite de profesorii școlif cu diferite în
treprinderi din țară, ei au primit ma
teriale pentru întocmirea unor planșe 
tehnologice. Planșe ca cele privind 
prelucrarea sticlei, a porțelanului, a 
cauciucului, a fierului, a cartonului 
asfaltat sînt d« mare folos la lecții.

Tot cu ajutorul diapozitivelor cei 
prezenți Ia consfătuire au putut cu
noaște colțul zoologic din școală, care 
cuprinde lupi, vulpi, dihori, viezuri, 
căprioare, bufnițe, vulturi etc., aspecte 
de la lecții practice de zoologie și 
darvinism etc.

format soiul tată. Le-am insămtnțat 
pe 1» Pătrat la «iștanța de_ 70 7Q cm și 

fost 
iar soi;
ț 3 " P n 
clnd t . , ,
10 grade Celsius. Galbei 
a (ost însămlnțat cu 
Crziu deci: soiul tată 
executat trei prașile ___ _ ,
rinduri și trei cu sapa pe rînduri, a- 
vfod grijă să nu se producă răniri. 
Pentru efectuarea hibridării am pro
cedat la castrarea soiului-mamă. prin 
înlăturarea paniculului. In momentul 
cînd a Început să apară vîrful din 
teaca frunzei superioare. Procedeul 
de smulgere a paniculului s-a făcut 
cu mina. Controlul a fost făcut zilnic 
timp de 14 zile.

Am executat șl două polenizări ar
tificiale. la interval de cinci zile. 
După 128 zile, am recoltat mai întîi 
știuleții de pe plantele mamă, obți- 
aisd. iăătl.kg. și apoi știuleții de pe 
plantele tată, în greutate de 2.400 kg 
ia hectar, in total, deci, am obți- 

."nut J.920 kg. la hectar,
, tovarășul Marin 

_ _ lespre succesele obți
nute cu elevii în cultura cartofilor, 
în legumicultură. In prezent, școala 
dispune de peste 16.000 kg. cartofi, 
varietăți pure, din care aproape 8000 
k?- varietatea Merkur. In primăvara 
viitoare, gospodăria agricolă colecti
vă va putea însămtnța 5—6 ha de 
cartofi proveniți de pe lotul experi
mental al școlii.

><traț Iș dișta
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ă (arieșan). Ani 
! cu mașina în

Ștefan Kosa,
7 ani din Zetelaka, 
Odorhei
foarfecilor, traforajului etc. De aseme
nea ei se familiarizează cu mașini și 
grupuri de mașini, cunosc tipurile de 
mașini agricole mai importante.

Elevii clasei a V-a capătă deprin
deri de prelucrare a lemnului, cei din 
clasa a Vl-a execută lucrări în me
tal, iar cei din clasa a Vil-a dobîn- 
desc deprinderi practice de electroteh
nică.

In toată munca aceasta urmărim ca 
elevii să cunoască bazele tehnicii și 
să primească deprinderi de mînuire a 
celor mai importante unelte.

Baza materială pentru practica a- 
gricolă și industrială am asigurat-o 
prin resurse locale. Odată cu dezvol
tarea activității practice a elevilor a- 
vem însă nevoie șl de ajutorul mini
sterului, mai ales In ceea ce privește 
instalarea atelierelor de prelucrare a 
metalelor și a laboratorului de elec
tricitate.

urmărit în activitatea practică experi
mentală. De pildă, am urmărit cu ele
vii următoarele teme: influența par
curgerii stadiului de iarovizare asu
pra dezvoltării griului de toamnă, in
fluența spațiului de nutriție asupra 
dezvoltării florii soarelui, influența 
metodelor de însămînțare asupra pro
ducției florii soarelui și griului de

de cultura generala"
toamnă, influența îngrășămintelor de 
bază și suplimentare; culturi compa
rative; transformarea naturii plante
lor prin schimbarea condițiilor de 
viața ; hibridări vegetative, hibridări 
sexuale.

Majoritatea lucrărilor au fost efectu
ate . de către elevi în afara orelor de 
clasă. Ei vizitau în fiecare zi parcela, 
din.proprie inițiativă, pentru a face 
observații.

De la început m-am preocupat să 
organijez cît mai just activitatea prac
tică pe parcela experimentală. Am îm
puțit elevi, în brigăzi conduse de cîte 
un responsabil. Fiecare brigadă cuprin-

★

An mai luat cuvîntul tovarășii 
Gheorghe Aniței, directorul școlii medii 
R-. 23 din București, Vasile Barna, 
directorul școlii medii nr. 1 din Mediaș, 
Mihail Avădanei, directorul școlii nr. 3 
din Iași și Emil Leibovici, metodist în 
Ministerul Invățămintuiui.

Tov. Gheorghe Aniței, care a condus

Cuvîntul tov. E. K. Osipova, 
directoarea școlii nr. 243 din Moscova

îmi permiteți să vă împărtășesc 
din experiența noastră în ceea ce pri
vește realizarea Invățămintuiui poli
tehnic.

Școala nr. 243, pe care o conduc 
eu, se numără printre ceie 60 de școli 
din Moscova care funcționează în 
acest an școlar cu program special- 
In aceste școli se verifică noile pro
grame de învățămînt elaborate în 
vederea politehnizării, urmînd ca la 
sfîrșitul anului să se analizeze rezul
tatele și să se tragă concluziile.

Care sînt părțile componente ale 
invățămintuiui politehnic din școala 
noastră ?

Primul element îl constituie lec
țiile de lucru manual la clasele 
I—IV. La aceste lecții elevii efec
tuează lucrări cu hîrtie. carton, sir- 
mă și alte materiale.

Un al doilea element îl constituie 
lucrările de laborator la biologie, fi
zică și chimie la clasele V—X.

Al treilea element îl constituie fo
losirea proiecțiilor cinematografice la 
lecțiile de fizică, chimie, matematică, 
biologie și alte discipline. In școala 
noastră s-a instalat un cabinet spe
cial pentru proiecții, unde se predau 
în cursul anului peste 700 de lecții,

AI patrulea element al politehni
zării îl constituie excursiile, cărora 
Ie atribuim o importanță deosebit de 
mare. încă din anul școlar trecut au 
fost stabilite șase zile speciale pen
tru excursii care se repartizează în 
decursul anului după hotărirea șco
lii-

Al cincilea element îl constituie 
munca elevilor din clasele IV—VI 
pe lotul școlar.

Al șaselea element îl constituie 
munca în atelierele școlii pe care o 
efectuează elevii din clasele V—VIII.

Al șaptelea element îl reprezintă 
disciplinele nou introduse în anul 
școlar trecut ia clasele VIII—X, și 
anume: teoria mașinilor, bazele pro
ducției, electrotehnica și studiul auto
mobilului.

Al optulea element îl constituie 
practica elevilor din ciasa a IX-a în 
uzine.

Al nouălea element îl constituie 
practica agricolă în colhozurile și 
sovhozurile de lîngă Moscova, la 
care elevii participă după examene.

Al zecelea element component al 
politehnizării îl constituie cercurile 
tehnice. Aceste cercuri sînt conduse 
de profesorii școlii, ajutați de ingi
neri și specialiști din diferite dome
nii.

Mă voi opri mai mult asupra prac
ticii deoarece această problemă este 
pentru noi nouă și încă mult discu
tată.

Atelierele noastre — atît cel pen
tru prelucrarea metalelor, cit și cel 
pentru prelucrarea lemnului — sînt 
mecanizate și înzestrate cu utilaj 
modern- Pentru a asigura eficacita
tea muncii, în atelier nu lucrează în 
același timp toți elevii unei clase, 
ci numai grupe de elevi. Conform 
planului de învățămînt, pentru mun
ca în atelierul școlii se rezervă două 
ore săptăminal.

Cuvîntul de încheiere 
rostit de acad. prof. I. Murgulescu, 

ministrul Invăfămîntului
Introducerea învățămîntului politeh

nic în școala de cultură generală con
stituie sarcina fundamentală a sluji
torilor școlii din R.P.R. Politehnizarea 
învățămîntului de cultură generală 
reprezintă nu numai o orientare nouă 
a învățămîntului nostru, dar ea va 
avea urmări dintre cele mai importan
te și pentru celelalte domenii de în
vățămînt — pentru învățămîntul pro
fesional. pentru învățămîntul supe
rior — într-un cuvînt, pentru întreg 
învățămîntul de pregătire a cadrelor, 
Prin politehnizarea învățămîntului de 
cultură generală școala noastră se 
leagă strîns de practica construirii 
socialismului în țara noastră.

Primii pași pe drumul politehnizării 
școlii de cultură generală i-a făcut a- 
cum cîțiva an-i Uniunea Sovietică. 
Prin aceasta, Uniunea Sovietică, ca 
și în celelalte domenii, deschide dru
muri noi spre țeluri luminoase, dru
muri pe care în linii mari le vor ur
ma și învățămîntul țărilor de demo
crație populară și învățămîntul de 
cultură generală din țara noastră.

A fost o inițiativă fericită a 
A.R.L.U.S.-ului de a iniția această 
consfătuire tocmai in Luna prieteniei 
romîno-sovietice. Cel dinții izvor de 
experiență pentru introducerea învă- 
țămîntului politehnic la noi în țară 
îl constituie experiența grandioasei 
școli sovietice. De aceea, inițierea a- 

de elevi din clasele a V-a, a Vl-a și a 
Vll-a. Atît în timpul curburilor, cît și 
în perioada de vară fac de serviciu, în 
fiecare zi, cîte un responsabil de bri
gadă — prin rotație — și cîte un elev 
din fiecare brigadă.

Aplicînd cunoștințele de botanică 
transmise în cadrul lecțiilor și metode
le agrotehnice înaintate, elevii au reu
șit să determine timpul optim de însă
mînțare a porumbului, să obțină soiul 
de toamnă al griului „Marquis" prin 
schimbarea condițiilor griului de pri
măvară. Am obținut o producție de 
7.000 kg. de orz de toamnă la ha. și 
de 5.000 kg. de grîu TF 16 la ha.

★

tabâra-șantier de pe lîngă gospodăria 
de stat „N. Bălcescu" dm Periș, unde 
au participat elevii claselor a VlII-a 
experimentale de la școlile nr. 3 Iași, 
Bolintinul din Vale, nr. 1 din Craiova 
și nr. 23 București a arătat cnm a 
fost organizată tabăra, care au fost

— text prescurtat —
Elevii noștri din clasa a IX-a își 

desfășoară practica chiar în uzină, 
la o întreprindere metalurgică. Con
form noului plan de învățămînt, pen
tru practica în producție la clasa 
a IX-a se rezervă 60 de ore. Din
tre acestea, 30—40 de ore din pri- 
mu! pătrar sînt consacrate famili
arizării cu uzina. Elevii cunosc cu 
acest prilej energetica întreprinde
rii, tehnologia folosită acolo, mijloacele 
tehnice ale întreprinderii (principalele 
mașini, construcția și îuncționarea lori, 
organizarea producției, adică planifi
carea evidenței, controlului și legă
turile cu alte întreprinderi.

Incepînd din al doilea pătrar al 
anului școlar ne va sta în față sar
cina de a organiza practica activă a 
elevilor în producție. Această proble
mă este foarte complicată, deoarece 
repartizarea unor ejevi la anumite 
locuri de muncă în întreprinderi este 
legată de foarte multe greutăți pen
tru acestea

In afară de practica în producția 
industrială, elevii din clasele a VIII-a 
și a IX-a de la școala noastră au 
dus muncă practică, în primăvara a- 
cestui an, la un mare sovhoz, în
zestrat cu cele mai moderne mijloa
ce tehnice.

In clasa a X-a s-a introdus un 
curs de electrotehnică, cu 68 de ore 
pe an. Acest curs dă elevilor prile
jul să se familiarizeze cu aparatajul 
electric de măsurat, cu mașinile elec
trice cu cureat continuu și alternativ, 
cu funcționarea motoarelor electrice 
ș.a.m.d. Asemenea obiective pot fi a- 
tinse numai dacă există un labora
tor foarte bine utilat. Trebuie să 
arăt că uzina care patronează școala 
noastră ne-a utilat gratuit în decurs 
de cîțiva ani laboratoarele și atelie
rele, punîndu-le la dispoziție mașini- 
unelte foarte scumpe și importan
te și tot ce este necesar. Anul acesta, 
uzina a utilat și laboratorul nostru 
de electrotehnică.

Să nu credeți, totuși, că toate a- 
cestea au fost rezolvate simplu, ușor- 
A fost nevoie de cîteva hotărîri spe
ciale ale organizațiilor orășenești și 
raionale de partid și ale organizații
lor sindicale pentru a determina pe 
directorii întreprinderilor să ajute e- 
fectiv și zi de zi școala în munca ei.

Inginerul șef și energeticianul șef 
al uzinei, împreună cu profesorii de 
fizică din clasele a X-a au elaborat 
proiectul laboratorului nostru. Trei 
luni de zile, în timpul verii, a lucrat 
în școală o brigadă specială de 
muncitori calificați, sub îndrumarea 
inginerului șef al uzinei. Conducerea 
uzinei a controlat personal și în perma
nență mersul lucrărilor la laboratorul 
nostru. In ziua de 15 august labora
torul a fost transmis în mod festiv 
școlii noastre. Acest laborator a con
stituit un minunat dar pentru elevii 
noștri din clasa a X-a. Energeticianul 
șef și o serie de aiți specialiști de 
la uzina care ne patronează urmăresc 
în permanență starea aparatelor și la 
prima chemare telefonică vin să fa
că reparațiile necesare.

Un alt curs practic introdus în 
clasa a X-a este cursul pentru stu

cestei consfătuiri în Luna prieteniei 
romîno-sovietice capătă valoare de 
simbol și, totodată, ne dă posibilitatea 
ca cuceririle școlii sovietice, aspectele 
noi ale învățămîntului politehnic d'in 
Uniunea Sovietică să ne fie transmise 
de oamenii de știință și cultură din 
delegația sovietică, care ne vizitează 
țara în cadrul Lunii prieteniei.

Noi îi aducem cele mai vii mulțu
miri tov. Osipova pentru prețioasele 
comunicări făcute cu privire la poli
tehnizarea învățămîntului în Uniunea 
Sovietică sub forma concretă în ca
re această acțiune se desfășoară la 
școala nr. 243, Izvorul acesta de ex
periență a școlii sovietice trebuie în
sușit și folosit cu atenție și cu fermi
tate de profesorii și învățătorii noștri 
în îndeplinirea sarcinii de politehni
zare a școlii noastre.

In afară de acest izvor principal de 
inspirație pentru înfăptuirea 6arcinii 
de politehnizare a școlii, profesorii 
noștri mai au la îndemînă unele tra
diții progresiste ale învățămîntului 
nostru și mai ales inițiativa creatoa
re a entuziaștilor profesori și învăță
tori pe drumul politehnizării școlii 
noastre.

In cadrul acestei consfătuiri au fost 
prezentate admirabile lucrări, admi
rabile realizări, inițiate, dezvoltate și 
duse la îndeplinire de oamenii noștri 
din învățămînt, mai puțin sub condu

obiectivele urmărite, programul de 
activitate, realizările obținute. Acti
vitatea practică agricolă desfășurată 
in cadrul gospodăriei de stat le-a 
dat elevilor posibilitatea să aplice și 
să adincească unele cunoștințe do- 
bîndite în școală, să cunoască teh
nica agricolă din sectorul socialist, 
viața țăranilor muncitori din 
acest sector, le-a trezit interesul șt 
dragostea pentru munca în producția 
agricolă.

Tovarășul Vasile Barna a vorbit des
pre realizările obținute de școala 
medie nr. 1 din Mediaș în activitatea 
practică de atelier și pe parcela experi
mentală, despre grija pe care o au pro
fesorii școlii să lege în cadrul lecțiilor 
teoria de practică.

Tov. Mihail Avădanei a insistat în
deosebi asupra atitudinii pline de inte
res a elevilor și a părinților lor penEu 
activitatea practică de atelier și pentru 
cep agricolă, iar tovarășul Emil Leibo
vici a vorbit despre conținutul noilor 
programe de fizică și de chimie, des
pre felul cum trebuie aplicate aceste 
programe.

diul automobilului, căruia îi sînt re
zervate 68 de ore. Lecțiile din ca
drul acestui curs se desfășoară in
tr-un cabinet organizat în mod spe
cial în vecinătatea școlii, la o bază 
de mașini. Elevii studiază motorul 
pe baza unor piese și a unor mo
toare speciale cqre se demontează și 
care ilustrează construcția lor- Ei 
învață și să conducă mașina.

Astfel se poate .caracteriza foarte 
pe scurt prpblema politehnizării atît 
de irpportantă și care ne frămîntă 
atît de mult.

In momentul de față, comisia me
todică de politehnizare din școală, 
din cșr.e fac parte profesorii de fizi
că, matematică, de automobilistică, de 
teoria mașinilor, desen și așa mai de
parte, lucrează extrem de intens pen
tru a rezolva toate problemele care 
se ridică.

Cuvintele tovarășilor care au luat 
parte la discuțiile purtate în cadrul 
acestei conferințe m-au convins că 
profesorii (Jin Romînia au pornit pe 
cafea justă în problema politehnizării 
invățămintuiui. La ședința de azi s-a 
emis o ideie foarte interesantă : că 
politehnizarea nu înseamnă o speciali
zare îngustă, un practicism îngust. 
Politehnizarea trebuie privită pe plan 
larg și nu numai ca o însușire de de
prinderi practice izolate.

Ani aflat aici, la consfătuirea dv6. 
lucruri frumoase despre activitatea u- 
nor entuziaști, care deși se afjă ;a 
primii pași, abia la Început, ne arată 
totuși că în Romînia problema politeh
nizării se află în mîini bune.

Tovarăși, cred că a șosjt timpul să 
strjngem și mai mult legăturile dintre 
profesorii romîni și profesorii sovietici. 
Profit de faptul că e prezent aici tov. 
Livezeanu, vicepreședinte al ARLUS- 
ului, pentru a-i transmite rugămintea 
ca printre publicațiile ARLUS-ului, să 
se editeze și broșuri separate în lim
ba rusă despre experiența profesorilor 
romîni în domeniul politehnizării în- 
vățămîntului.

De asemenea, cred că, pentru a se 
stabili legături mai strînse și mai di
recte între școlile noastre, este necesar 
— și aceasta depinde de președinții 
Comitetelor Centrale ale Sindicatelor 
Muncitorilor din învățămînt. tov. Pas- 
cu și Grivcov — să se organizeze 
odihna în U.R.S.S. a unor profesori 
romîni și în R.P R. a unor profesori 
sovietici.

Tovarăși, voi pleca de la consfătui
rea dvs., voi pleca din tara dvs., cu 
un material foarte bogat în impresii 
prețioase. Sînt convinsă că tovarășii 
care au vorbit astăzi aici cu atîta 
înflăcărare despre munca lor au reu
șit să însuflețească și colectivele de 
muncă în cadrul școlilor unde lucrea
ză. Ca să poți însufleți pe alții, tre
buie să fii tu însuți însuflețit și în
drăgostit de munca ta. Și ținînd sea
ma de înflăcărarea cu care au vorbit 
tovarășii,, sînt convinsă că vor putea 
aprinde și inimile colegilor și elevi
lor-

Vă urez cele mai mari succese în 
această muncă mare. Importantă și 
foarte serioasă.

cerea organelor centrale și locale de 
îndrumare și control și cu mult mai 
mult din propria lor inspirație, din 
propriul lor avînt și entuziasm pen
tru ridicarea învățămîntului nos. 
tru. Ministerul Invățămintuiui va 
valorifica contribuția pe care ați 
adus-o în cadrul acestei consfă- 
tuiri într-una din ședințele de 
colegiu, care este planificată să se 
țină la minister curînd. In cadrul a- 
cestei ședințe se vor lua unele hotă
rîri pentru îmbunătățirea procesului 
de politehnizare a școlii noastre, se 
vor lua unele hotărîri privitoare la în
deplinirea sarcinilor de îndrumare și 
control ale Ministerului Invățămîntu- 
lui în rezolvarea acestei importante 
probleme. De asemenea, aceste lucrări 
vor fi valorificate pentru a da indi
cații mai concrete cadrelor noastre di
dactice în vederea consfătuirilor raio
nale din ianuarie, consfătuiri la care 
problema politehnizării va fi dezbă
tută ca principala sarcină a învăță- 
mîntului de cultură generală din tara 
noastră.

Tovarăși, vă felicit pentru inițiati
vele creatoare de care ați dat dovadă, 
vă felicit pentru munca entuziastă 
depusă pentru promovarea politehni
zării în școala noastră și vă urez șl 
de acum înainte mari și importante 
succese.
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Se îmbunătățește munca UN ÎNCEPUT PROMIȚĂTOR

în rîndurile studenților
Apariția Hotărîrii Biroului PolitiG 

al C.C. al P.M.R. cu privire la măsu
rile de îmbunătățire a muncii politice 
educative în rîndurile studenților a 
adus schimbări structurale în munca 
si în atitudinea studenților și a cadre
lor didactice de la Institutul tehnic 
din Craiova.

Hotărîrea subliniază că unul din 
mijloacele educative care contribuie 
la educarea viitorilor ingineri îț con
stituie strîngerea legăturii dintre teo
rie și practică. îndeplinind această 
sarcină cadrele didactice s-au străduit 
să organizeze mai bine practica în 
producție, să îmbunătățească conținu
tul acesteia. Pentru a întări îndruma
rea și controlul activității practice a 
studenților, cadrele didactice au des
fășurat, în ăfara obligațiilor lor, și 
activitate voluntară. Așa de pildă, 
lectorii Cornel Ambrozie și Geojge 
CaminscH, asistenții Teodor Mlădi- 
nescu, Mathe Balasz și alții au stat 
tn permanență în mijlocul studenților, 
i-au îndrumat în muncă și s-au îngri
jit Ca aceștia să participe efectiv la 
procesul de producție. Ca urmare, 
munca studenților în producție s-a îm
bunătățit. La fabrica „Electroapara- 
taj“ din București, studenții au lucrat 
efectiv Ia asamblarea și montajul a- 
paratelor electrice; la uzinele meta
lurgice din Cîmpulung și la uzinele 
„Vasile Tudose” de la Colibăși, stu
denții au lucrat cu bune rezultate la 
strunguri, freze etc, Participînd ne
mijlocit la procesul de producție, stu
denții au reușit să-și însușească te
meinic unele cunoștințe practice lega
te de specialitatea lor, să promoveze 
cu succes colocviul de practică. Re
zultate deosebite au obținut în aceas
tă privință studenții Grigore Beche- 
rete, Mariana Lungulescu, A. Copo- 
lovici. Adrian Mereanu și Radu Ma
rin din anul I, Florea Stoica, Mihaî 
Jeler și Ion Neagu din anul III, Mă
ritiș Moisescu, Tamara Vasiescu. Vic
tor Simonschi din anul IV și alții.

Nu toți studenții acordă însă mun
cii practice importanța cuvenită. Așa, 
de exemplu, deși Marin Șarpe este un 
student foarte bun, a considerat că 
este mai bine să se plimbe prin fa
brică și să-și noteze cele observate, 
decît să îndeplinească el însuși o mun
că productivă. Combătînd această ati
tudine, cadrele didactice au arătat 
studenților însemnătatea practicii în 
producție, i-au făcut să înțeleagă cum 
trebuie să se comporte în perioada a- 
Cestei practici.

Influența Hotărîrii cu privire la 
munca politică-educativă în rîndurile 
studenților s-a făcut simțită chiar 
de la începutul noului an universitar. 
In comparație cu anii trecuți, în acest 
an frecventa s-a îmbunătățit simțitor. 
Studenții muncesc cu mai mult simț 
de răspundere. Se pregătesc temeinic 
pentru seminalii, iar grija pregătirii 
pentru examene i-a preocupat încă 
din primele săptămîni de studiu.

O mare atenție se acordă în acest 
an consultațiilor. Datorită faptului că 
studenți ca-jon, SțoiaiL. Liviu Țănăse- 
scu, Constantin Goșa și 
din plin consultațiile, ei se orezintă 
bine pregătjți la seminarii și la lucră* 
rile de laborator.

De remarcat este faptul că tn anul 
acesta a scăzut foarte mult numărul 
studenților care nu sînt primiți la lu
crările de laborator din cauza lipsei 
de pregătire. Deprinderile de muncă 
practică căpătate tn timpul perioadei 
de practică în producție, ca și pregă
tirea teoretică temeinică prin studiul 
individual, au făcut ca La laboratorul 
de mașini agricole, de pildă, studen
ții anului IV să-și termine 
în condiții bune. în 
de program.

Rezultate bune au 
anului IV Și în ceea 
tocmirea proiectelor 
ca Virginia Petrescu, Ion Neagu 
Ion Stian, care au terminat 
calculului electromagnetic, trec acum 
la executarea planșelor, la mașina de 
curent continuu (termenul d'e predare 
a proiectului este stabilit pentru data 
de 19 noiembrie). La acest rezultat a 
contribuit în mare măsură și faptul 
că asistenții Ion Boroș și Nicolae 
Vintilă au întocmit cu fiecare student 
planul Individual de muncă pe săp- 
tămîni.

O mare atenție s-a acordat activi
tății culturale în rîndurile studenților. 
Astfel, au avut loc în cursul lunii sep
tembrie în cadrul clubului studențesc 
5 reuniuni tovărășești, au fost orga
nizate conferințe, recenzii, discuții a- 
supna filmelor vizionate, audiții muzi
cale etc,

Sînt în curs de organizare o serie 
de cercuri studențești, printre care 
cercul literar-artistic, cercul de radio
amatori, cercul fotografic, cercul mu
zical, cercul dramatic și cercul auto. 
Unele dintre acestea au și început 
să-și desfășoare activitatea. Astfel 
cercul fotografic a întocmit de curînd 
un foto-montaj cu aspecte din viața 
studenților din căminul Institutului, 
iar cercul muzical a dat primul con
cert de muzică ușoară. In cinstea ce
lei de a 39-a aniversări a Marii Revo
luții Socialiste din Octombrie cercul 
d’e radio-amatori va termina radiofi- 
carea complectă a institutului și a că
minului. Au rămas însă în nrmă cer
cul literar și cercul dramatic, care nu 
și-au întocmit încă, HÎci măcar pla
nurile de muncă. Nici colțul montări
lor tehnice nu și-a început încă acti
vitatea. Cauzele care au determinat 
această situație au fost discutate în 
cadrul unei adunări generale pe insti
tut, propunîndu-se măsuri pentru în
lăturarea lor.

Rezultatele obținute în primele săp- 
tămînȚ ale anului universitar dovedesc 
îmbunătățirea muncii de educare co
munistă a studenților din instiiuiul 
nostru. Sîntem siguri că prin munca 
sporită a colectivului de cadre didac
tice și a studenților institutului, la e- 
xamenele din ianuarie vom putea do
vedi că sarcinile trasate prin Hotărî- 
rea din 22 iunie au prins viață.

timpul
lucrările 
prevăzut

studențiiobținut
ce privește în
de an. Studenți 

Și 
studiul

Conf. univ. MARCEL SAND 
directorul Institutului tehnic din 

Craiov*

ION NEAGU
secretara; organizației U.T.M. «in 

tostitut

REALIZĂRI
ÎN ACTIVITATEA METODICĂ

Secfia de învățămînt a regiunii 
București a organizat anul acesta o 
serie de activități metodice in vede
rea ridicării nivelului muncii din școli. 
O deosebită atenție a fost acordată 
problemelor activității educative.

In colaborare cu cabinetul peda
gogic regional, secția de învățămînt a 
cercetat îndeaproape activitatea diri- 
ginților In cadrul orelor educative. S-a 
constatat că, dacă In multe școli aces
te ore se desfășoară cu bune rezul
tate, mai sînt o serie de diriginți in 
activitatea cărora se constată lipsuri. 
Așa. de exemplu, unii diriginți au 
considerat ora educativă ca obiect de 
învățămînt și, ca urmare a acestei 
concepții greșite, au adoptat in des
fășurarea orei educative structura ti
purilor principale de lecție, valabile 
pentru oricare obiect de invățămint 
(explicarea noilor cunoștințe, fixa- 

. rea lor etc.) Au existat, de asemenea, 
și cazuri cind in aceste ore s-au făcut 
„prelucrări' și s-au ținut adevărate 
„predici morale". De asemenea, unii 
diriginți au organizat orele educative 
sub forma, unor „ședințe", cu o qrdine 
de zi, înscrieri la cuvint, angajamente 
etc. Alții au considerat ora educativă 
ca singura formă de activitate educa
tivă, ceea ce a dus la neglijarea ce
lorlalte forme care au a importanță tot 
atît de mare.

Pornind cțe la aceste greșeli, cabi
netul pedagogic al regiunii a elabo
rat o scrisoare metodică cu tema „li
nele probleme în legătură cu orga
nizarea și desfășurarea orelor edu
cative" . in care s-a precizat ce este 
ora educativă, principiile care trebuie 
să stea la baza aicătuirii tematicii ei, 
cum trebuie să se desfășoare aceasta.

Rezultatele nemulțumitoare consta
tate tn munca educativă a unor școli 
din regiune se datoresc și faptului că 
în aceste școli organizațiile U.T.M. 
și de pipnieri nu au fost mobilizate 
în suficientă măsură tn sprijinul re
zolvării problemelor educative. Comi
tetele U.T.M. și instructorii de pio
nieri nu au fost ajutați să-și alcă
tuiască planuri legate de obiectivele 
activității din Școală, iar munca tn u- 
nități și detașamente a avut uneori un 
caracter formal. Au existat lipsuri și 
tn ceea ce privește organizarea infor
mărilor politice, care uneori se țineau 
în orele educative.

Ținînd seama de aceste deficiențe, 
secția de învățămînt regională și bi
roul regional U.T.M. au elaborat un 
plan concret de măsuri în vederea îm
bunătățirii muncii în organizațiile de 
pionieri și U.T.M. din școli. De ase
menea, secția de învățămînt a elabo
rat și a difuzat în școli un material 
metodic cu privire la organizarea in
formărilor politice, precizlnd scopul 
acestora, felul cum trebuie să se des
fășoare etc.

Pentru a îmbunătăți munca școli
lor în rljiduri}# părinților — domeniu 
tn care, de asemenea, oa existat ■

serie de lipsuri — cabinetul pedago
gic regional a organizat pe lingă u- 
nete școli medii lectorate pentru pă
rinți. In cadrul acestor lectorate au 
ținut conferințe o serie de pedagogi, 
precum și metodiști ai cabinetului pe
dagogic, care au dezbătut teme ca: 
„Despre autoritatea părintească", 
„Cum să ne creștem copin' etc.

Avind în vedere importanța intro
ducerii învățămîntului politehnic in 
școlile de cultură generală, metotțiștii 
cabinetului pedagogic, in colaborare 
Cu cercetători științifici de la Insti
tutul de științe pedagogice, au studiat 
felul cum se desfășoară lucrările prac
tice ia școala medie experimentală din 
Bolintinul din Vale precum și nivelul 
general de cunoștințe și deprinderi ale 
elevilor la matematică, fizică, chimie, 
științe naturale, geografie și desen Pe 
baza acestui studiu cabinetul pedago
gic a elaborat un referai științific în 
legătură cu conținutul învățămîntului 
politehnic și a dat unele îndrumări 
metodice tn legătură cu munca elevi
lor pe parcelele experimentale.

Cabinetul pedagogic s-a preocupat, 
în același timp, de îmbunătățirea pre
dării cunoștințelor. Astfel, a acordat 
o atenție deosebită îndrumării învă
țătorilor și profesorilor în legătură cu 
predarea ortografiei. Cabinetul, peda
gogic a dat îndrumări cu privire la 
exercițiile de ortografie ce trebuie să 
ducă la înarmarea elevilor cu deprin
deri ortografice. In acest scop a or
ganizat o serie de lecții de formare 
a deprinderilor de scriere corectă, a 
dat indicații cu privire la felul în 
care trebuie să se țină evidența gre
șelilor ortografice etc.

Pentru a veni în ajutorul cadrelor | 
didactice înscrise la cursul de perfec- ' 
ționare, metodiștii cabinetului pe- 
dagogic regional au ținut o serie de | 
conferințe, pe centre de raioane, în 
vederea lămuririi teoretice a unor pro- | 
bleme de didactică generală și de me
todică. De exemplu au fost dezbătute i 
temele „Unele probleme ale lecției", j 
, .CerMele metodice ce trebuie respec- ' 
tate în folosirea materialului didactic j 
la lecție", ,.Unele probleme ale calcu- I 
lutul mintal" etc.

De asemenea, pentru buna organi
zare a muncii consiliilor metodice 
raionale, cabinetul pedagogic ai re
giunii a elaborat o scrisoare metodi
că în legătură cu sarcinile, conținu- I 
tul și formele principale de muncă 
ale consiliului metodic raional, scri
soare care a fost trimisă tuturor sec
țiilor de învățămînt raionale.

întărind munca metodică, secția de 
învățămînt a regiunii a contribuit la 
creșterea nivelului profesional al ca
drelor didactice, a ajutat în mod con
cret școlile tn buna rezolvare a pro
blemelor importante ale învățămîntu
lui.

N. PREDA
șeful secției de, învățămînt 

a regiunii București.

m a rx i s m e n
■

i n i s m u
Comitetul orășenesc P.M.R Giur

giu a acordat o atenție deosebită cu
prinderii cadrelor didactice in diferi
te forme ale învățămîntului de partid. 
Cabinetul raional a organizat din timp 
cercurile de studiu pentru învățători 
și profesori, consultind în prealabil 
pe fiecare cursant.

Metoda folosită n-a intirziat să-și 
arate roadele. De unde altă dată, cind 
recrutarea cursanților se realiza fără 
a se ține seama de dorința fiecă-

ruia in parte exista de regulă o 
frecvență slabă, acum, chiar din prima 
zi, la majoritatea cercurilor din oraș 
frecvența a fost de 100%. Pedagogii 
din Giurgiu s-au inserts la forme de 
învățămînt diferite, potrivit cu spe
cialitatea pe care o predau. Astfel, 
la școala medie nr. 1 funcționează un 
cerc de materialism dialectic și unul 
de Istoria P.M.R. La școala medie nr. 
2 s-a organizat un cerc de economie

anul I. Numeroși profesoripolitică
s-au înscris la cursul de economie po
litică anul II care funcționează la ca
binetul de partid. De asemenea, tot 
in cursul acestui an școlar vor mai 
funcționa încă două cercuri de econo
mie politică — anul I — la școlile 
de 7 ani nr. 1 și nr. 7, precum și 
cercuri de Istoria P.M.R Ia școlile 
nr. 3 și nr. 5.

H HAFNER

i

STATIV PENTRU

Iilor și cercetătorii din centrala mi
nisterului. dar mai ales prin iaptul 
că ele eontribuie efectiv la generali
zarea și popularizarea experienței po
zitive, la înlăturarea lipsurilor carac
teristice care încă mai persistă în 
munca instructiv-educativă.

Conținutul unor lucrări ca cele pre
zentate de tovarășii profesori Stăncu- 
lescu. Ilasievici și Dragomir, precum 
și nivelul discuțiilor au arătat că 
printre cadrele regiunii Pitești se gă
sesc elemente cu destulă pregătire și 
maturitate în gîndire, ca să se poată 
dedica acțiunii de cercetare științifică 
în domeniul specialității lor.

Este adevărat că cele mai multe 
lucrări, deși s-au referit la experien
ța proprie, au dovedit o slabă origi
nalitate. Faptul, însă, că aproximativ 
70 de cadre dintr-o regiune au încer
cat asemenea cercetări, iar cele pre
zentate au avut în bună parte un 
conținut științific destul de aprecia
bil, constituie un început promițător,, 

O bună parte din lucrările prezen
tate au cuprins generalizări nejusti
ficate, expuneri de fapte nedocumen
tate științific cum a fost aceea pre
zentată de tov. profesoară E. Pău- 
nescu.

Alte lucrări se limitează la simple 
descrieri fără generalizări, fără con
cluzii.

Aceasta dovedește că unele cadre 
didactice n-au reușit să stăpînească 
tehnica muncii de cercetare științifi
că-

Cu toate aceste lipsuri, lecturile pe
dagogice vor aduce o contribuție pre
țioasă la progresul științei pedagogice 
din țara noastră.

ION ROȘIANU

In zilele de 6 și 7 octombrie, la 
secția de învățămînt a regiunii Pi
tești a avut loc sesiunea lecturilor 
pedagogice. In ședința plenară au 
fost prezentate cinci lucrări și tot cite 
cinci au fost prezentate la secțiile de 
limba romînă și învățămîntul ele
mentar.

In ședința plenară au prezentat lu. 
crări de calitate tovarășii Ilie Stăn- 
culescu, directorul școlii pedagogice 
din Cîmpulung Muscel, tov. Ilie Ila- 
sievici, metodist al cabinetului peda
gogic regional și tov. prof. Nicolae 
Dragomir din Cîmpulung Muscel. Te
mele acestor lucrări au fost următoa
rele : „Aspecte ale educației și învă- 
țămîntului mixt dintr-o școală peda
gogică", „Munca suplimentară, acti
vă și creatoare în procesul de rezolva
re a problemelor de aritmetică pentru 
însușirea conștientă și temeinică a cu
noștințelor aritmetice și formarea pri
ceperilor de a rezolva probleme" și 
„Organizarea și metodica muncii in
dependente a elevilor".

Lucrările prezentate în secția învă- 
tămîntului elementar și secția de lim
ba romînă au avut de asemenea su- 

teresante: .Cum am re
formez la elevi o scriere 
și frumoasă", „Pregătirea 
iui pentru lecție în condiții. 
ii simultane", „Organizarea 

și metodica muncii independente", 
„Repetarea materiei, parte componen
tă a procesului de învățămim" și ..Me
todica predării noțiunilor de teoria li
teraturii”.

Atît în cadrul discuțiilor, ctt și la 
concluzii s-a arătat că lecturile peda
gogice sînt într-adevăr foarte folosi
toare nu numai prin aceea că stabi- 

o legătură între experiența șco-
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păstră rea 
lu’.ui didactic se realizează 
diții nesatisfăcâtoare In so 
tile și planșele sînt făcute s 
Se într-un colt al unei dase 
cancelarie, de unde cu grt 
alese.

Păstrarea tn con 
rialului didactic 
cadre didactice. 
Dan Po-pescu. d 
ria-Orlea, regiunea 
diat cu mult interes 
mă și a reușit să cons 
pozitiv intitulat ..Stath 
planșe”. Acest dispozitiv ge c 
rfin următoarele părți principal 
gaz:a planșelor, brațele later; 
portul de păstrare și de expi 
hărților și planșelor, piciorul globu
lui, vergeaua de susținere și su
portul anexă.

Magazia planșelor (I) constituie In 
primul rind un piedestal care dă un 
echilibru stabil celei de a doua părți 
principale — „suportul de păstrare și 
expunere”. Magazia planșelor se poa
te asemui cu o ladă cu trei compar
timente, respectiv cu trei capace în
clinate, așezate la Înălțimi 
(0,65 m. 0.80 m și 1.00 m) 
punzătoare a trei dimensiuni în care 
au fost grupate toate planșele. Lă
țimea magaziei este de 1,00 m, iar 
lățimea părții laterale (7) este de 
0.70 m. ceea ce oleră o capacitate 
pentru un număr destul de mare de 
planșe.

Fața stativului este partea unde se 
află compartimentul cel maj înalt. 
Magazia planșelor este vopsită în 
interior cu negru și se ține tot 
timpul închisă, ferind astfel planșele

umezea, â. deteno- 
laterali ai com- 
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care se sprijină, prin intermediul a 
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capetele pe cKe un umeraș ce 
aFiă pe peretele din dreapta și 
stingă al fiecărui compartiment. Fie
care album poartă pe stinghia de 
kmr. ce H consolidează un număr de 
ordine și un indice de compartiment: 
A.B. sau G

Fiecare fuă din albam — fiecare 
planșă — este marcetă la colțul din 
stingă, jos. cu ua număr de ordine. 
Iovenurâl acestor planșe este lipit 
pe iateriond capacului compartimen- 
tuîui respectiv, astfel încit, deschizi nd 
capacul, se poate căuta cu ușurință 
planșa neceserâ

Pentru a folosi o planșă, deschi
dem capacul, recunoaștem numărul âe 
crdine din inventarul respectiv, ridi
căm albumul pe care îl deschidem ca 
pe o carte și totoarcem filele din fața 
planșei cântate, apoi suspendăm al* 
cumul de ghiarele de expunere din 
soațele stativului. La această po
ziție materialul este expus pentru 
studiul pe care învățătorul trebuie 
să-l facă personal înainte de predarea 
lecției. în timpul predării albumul 
este trecut pe ghiara de expunere din 
față.

După lecție albumul se închide și 
se așează în compartimentul său. 
Hărțile se păstrează făcute sul și se 
mențin astfel fixate la un cap 
un cordon central, iar celălalt 
se aduce în același punct și 
Încheie cu o butonieră sprijinită în
tr-un cui. Harta se agață de două 
cîrlige ale suportului de păstrare și 
expunere a hărților prin cele 
belciuge.

Pentru ferirea hărților de 
partea superioară a suportului 
păstrare și susținere a hărților 
acoperită cu o pînză protectoare.

diferite
cores-

(3) este un cadru de lemn 
fixate pe exteriorul părți

lor laterale ale cadrului, din 7 în 7 
centimetri, cite un cîrlig de sîrmă 
de 3 mm. în care se agață belciu
gele hărților. Distanța dintre bel
ciuge trebuie să fie de 100 cm. Bel
ciugele se așează simetric 
mijlocul bățului care ține

Vergeaua mobilă este i 
oțel rotundă de 4-5 mm. 
formă de dreptunghi, cu i 
laturile mari trecută prin 
terale ale cadrului de lemn al su
portului de păstrare și expunere. Ea 
se poate mișca în sus și în jos pe 
această latură purtind pe ea 
clești de lemn sau de metal, în 
se expun planșele volante.

Suportul anexă este o piesă 
poate înlocui stativul din sălile 
clasă, prin aceea că pe el se poate 
expune harta sau planșa necesară

Ing. C. GTRTAN
serviciul de inovații din Ministerul 

Invătămîntului La școala elementara din satul FMina Mare, regiunea Constanța
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o bară de
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răspuns ia Întrebările cititorilor
ÎNTREBARE: Se poate folosi 
harta la lecțiile de istorie 
clasa a IH-a, înainte de 
studiată la geografie?

in 
a fi

In noile planuri de învățămînt 
pentru clasele V—XI se acordă o a- 
tenție deosebită studiului matemati
cii. Prin prelungirea duratei de învă- 
țămînt in școala de cultură generală 
cu un an și mărirea numărului dp 
ore la matematică, au devenit posibi
le aplicarea principiului concentric în 
predarea matematicii și introducerea 
unor elemente de matematici supe
rioare.

In clasele V-VII sînt prevăzute 
cunoștințe absolut necesare unui ab
solvent al școlii de 7 ani. In aceste 
clase se vor studia aritmetica, geo
metria plană și in spațiu și o parte 
nin algebră. In clasa a VII-a, la geo-
metrie s-au introdus unele noțiuni de 

- trigonometrie, iar la algebră re- 
j zolvarea ecuațiilor de gradul II 

necomplecte. Aceste noțiuni, a că- 
' ror însușire nu constituie o greu
tate deosebită pentru elevi, vor faci" 
lita studiu] fizicii și vor da absol
venților care intră în producție cu
noștințe absolut necesare în activita
tea practică.

In cursul mediu se reia studiul al
gebrei și al geometriei elementare 
tratîndu-se materia mai riguros, com- 

i plectmdu-se și adîncindu-se cunoștin- 
, tele prin exerciții și probleme mai 

complexe.
De o deosebită importanță este in

troducerea matematicilor superioare în 
școala de cultură generală. Astfel, 
în clasa a X-a reală se prevăd ele
mente de algebră superioară, iar în 
clasa a Xl-a reală, elemente de ana
liză matematică și de geometrie a- 
nalitică 
cerc și 
noștințe 
velului 
lor, la

referitoare la linia dreaptă, 
conice. Studiul acestor cu- 
va contribui la ridicarea ni- 
științific-teoretic al elevi- 
pregătirea lor politehnică și 

va asigura o legătură mai strînsă 
între matematicile care se predau în 
școala medie și cele din institutele 
superioare.

Studiul matematicii nu a fost ne
glijat nici la secția umanistică. Astfel 
în cadrul a două ore pe săptămînă, 
la clasa a X-a a acestei secții se 
vor preda trigonometria și geometria 
în spațiu, iar la clasa a Xl-a, în ace
lași număr de ore, noțiuni de matema
tici superioare.

Aritmetica se predă în clasele V și 
VI printr-un curs sistematic, avînd un 
caracter practic și ținînd seama de 
principiul accesibilității. Deoarece la 
celelalte clase aritmetica nu mai apare

Ce fel de hartă trebuie folosită?
Folosirea hărții fizice a R.P.R. im

plică necesitatea cunoașterii de către 
elevi a coloritului ei, a hotarelor etc., 
ceea ce se predă in trimestrul ai doi
lea.

Fără însușirea acestora, folosirea 
hărții fizice Ia lecțiile de istorie ar 
împovăra înțelegerea localizărilor is
torice, datorită complexității ei. De 
aceea este bine ca la lecțiile de istorie 
— p nă la studierea hărții fizice — 
să se folosească harta de contur sche
matică, făcută de învățător pe tablă 
sau decupată din carton.

Pentru înviorarea hărții de contur, 
localizările istorice se pot face cu 
cretă colorată.

treia, care se predau în trimestrul 1 
(înainte deci de studierea hărții geo
grafice), ca de exemplu „Țara Romî- 
neasca în timpul lui Mircea cel Bă- 
trin“, „Moldova in timpul lui Ștefan cel 
Mare", lecția cu titlul ,,Mihai Vitea- 
zu încearcă să unească țările routi
ne și continuă lupta împotriva cotro
pitorilor turci** necesită însă localizări 
pe hartă. Aceste localizări asigură ca
racterul intuitiv al predării, contribuie 
la însușirea conștientă de către elevi 
a cunoștințelor predate. Avind în ve
dere importanța localizărilor pe hartă 
în însușirea cunoștințelor de istorie, 
cadrele didactice care predau la clasa 
a treia pot și trebuie să folosească 
harta la lecția de istorie chiar înainte 
de studierea ei Ia geografie.

RASPUNS : După cum se știe, . 
zentarea hărții R.P R. (explicarea co
loritului hărții) are loc, conform noii 
programe, la începutul trimestrului al 
doilea al clasei a treia. Studierea hăr
ții este precedată de cunoașterea de 
către elevi a diverselor semne conven
ționale : sat, oraș, hotar, cale ferată, 
rîu, șes, deal etc., de cunoașterea pla
nului satului și orașului. Datorită a- 
cestor cunoștințe elevii își formează 
reprezentări spațiale menite a sprijini 
înțelegerea hărții geografice.

Unele teme de istorie din clasa a

pre-

expune harta sau planșa
la lecție. El este prevăzut cu două
cîrlige pentru hartă, cu o
mobilă și cu două ghiare de expune
re. Ghiara de expunere a albumelor

A.

In legătură cu programa

vergea

de matematică
o disciplină separată, s-a căutat 
anumite capitole să se introducă 

cadrul algebrei. Astfel proprietățile

ca 
ca 
în
operațiilor, fracțiile ordinare și mări
mile proporționale se vor relua în clasa 
a Vll-a ; schimbarea bazei de numera
te și extragerea rădăcinii patrate, în 
clasa a VIII-a; transformarea frac
țiilor periodice în fracții ordinare, în 
clasa a IX-a ; capitolul despre divizi- 
bilitatea numerelor, în 
reală.

Studierea dependenței 
unei operații de variația 
aritmetică reprezintă primii pași în 
studierea dependenței funcționale și 
are o însemnătate mare pentru in
struirea elevilor.

S-au introdus înmulțirea și împăr
țirea puterilor aceluiași număr, nece
sare pentru aducerea fracțiilor la cel 
mai mic numitor comun, prin meto
da descompunerii numitorilor în fac
tori primi.

Cel mai mare divizor comun și cel 
mai mic multiplu comun se vor trata 
numai pe baza descompunerii nume
relor în factori primi. In clasa a 
X-a reală, aceștia se vor determina 
și cu ajutorul logaritmului lui Eu
clid.

La capitolul „Fracții ordinare" o 
deosebită atenție trebuie să se acor
de și celor două probleme fundamen
tale : aflarea unei fracții dintr-un nu
măr și aflarea numărului cînd se cu
noaște valoarea unei fracții din el. 
Ele trebuie reluate și la studiul nu
merelor zecimală, iar apoi. în clasa a 
Vl-a, la predarea procentelor.

lin clasa a Vl-a elevii trebuie să-și 
însușească fără demonstrație pro
cedeul extragerii rădăcinii patrate, 
exacte și cu aproximație dintr-un 
număr întreg și fracționar.

Noțiunile de raport și de procent 
s-au scos din programa clasei a V-a 
și s-au introdus tn clasa a Vl-a-

La capitolul „Rapoarte și propor
ții" se vor studia și „proporțiile de
rivate", necesare la studierea figuri
lor asemenea din geometrie.

clasa a X-a

rezultatului 
termenilor la

de probleme. Se va pune accent 
desenarea figurilor cu ajuto- 
instrumentelor și pe efectua- 

construcțiilor ce se cer în pro-

de

Introducerea în clasa a Vl-a a a- 
cestor noțiuni și a problemelor lega
te de ele prilejuiește recapitularea 
problemelor principale cu numere în
tregi și fracționare, ceea ce trebuie 
considerat ca un fapt pozitiv. Pro
blemele asupra procentelor se vor re
zolva și cu ajutorul mărimilor pro
porționale.

Pentru fixarea cunoștințelor
aritmetică și pentru dezvoltarea gîn- 
dirii elevilor trebuie să se rezolve 
un mare număr de probleme. Progra
ma pune accent asupra studiului 
numerelor întregi, fracționare și zeci
male și pe rezolvări de probleme prin 
metode tip : reducerea la unitate, figu
rativă, a ipotezelor, retrogradă, a- 
ducerii la același termen de compa
rație etc. In clasa a VII-a elevii 
vor învăța să rezolve probleme prin 
metoda algebrică. Este necesar ca în 
predarea algebrei, unele probleme, 
pe cît posibil, să fie rezolvate alge
bric și aritmetic, pentru ca elevii să 
nu uite metodele aritmetice și să în
țeleagă că unele probleme se rezolvă 
mai ușor prin algebră, iar altele prin 
aritmetică.

Geometria apare ca disciplină aparte 
în clasa a Vl-a și predarea ei conti
nuă în toate celelalte clase. Astfel geo
metria plană se studiază, într-un mod 
redus, în clasa a Vl-a și în prima ju
mătate a clasei a VII-a, în restul a- 
nului predîndu-se noțiuni de geome
trie în spațiu- Cunoștințele predate în 
aceste clase se vor relua în școala 
medie — cele de geometrie plană în 
clasele VIII și IX, iar cele de geome
trie în spațiu în clasa a X-a cînd se 
vot adînci 
mai înalt.

In clasa 
trebuie să 
intuiției cu

Dezvoltarea gîndirii logice a elevi
lor se va realiza prin succesiunea 
rațională a materiei, prin demonstra
rea unor teoreme cu ajutorul defini
țiilor și teoremelor precedente, cît și 
prin aplicarea teoremelor la rezol-

și complecta la un nivel

a Vl-a metoda de predare 
constea într-o îmbinare a 
prezentarea logică.

vări 
pe 
rul 
rea 
bleme. De asemenea elevii vor con
fecționa din diferite materiale figuri 
și corpuri geometrice. In felul acesta 
elevii vor asimila mai bine materia 
și vor înfelege sensul geometric al 
problemelor.

Este necesar să se arate elevilor 
aplicațiile geometriei în practică, e- 
fectuîndu-se lucrările practice prevă
zute în programă.

Paralel cu predarea noțiunilor teo
retice se vor rezolva probleme de de
monstrații și probleme de construcții 
geometrice De asemenea se vor re
zolva probleme cu conținut geometric, 
care necesită metode și procedee arit
metice.

In acest an școlar, cele 6 ore pe 
săptămînă de la clasa a Vl-a vor fi re
partizate astfel: 3/2 ore pentru arit
metică și 3/4 ore pentru geometrie. 
Algebra a fost scoasă ca fiind o ma
terie puțin accesibilă elevilor din a- 
ceastă clasă (după cum au arătat și 
cadrele didactice). Ora în plus se va 
folosi pentru rezolvarea unui număr 
mai mare de probleme și pentru mări
rea numărului de ore pentru recapi
tulare, ceea ce va contribui la adîn- 
cirea materiei și la fixarea mai te
meinică a cunoștințelor.

In clasa a VIII-a studiul geome
triei se reia de la început, complec- 
tîndu-se cu teoreme noi. In această 
clasă materia se va trata într-un 
mod riguros, făcîndu-se o delimitare 
netă între ceea ce se demonstrează 
și ceea ce se admite fără demon
strație.

Transformările figurilor (transla
ția, rotația, simetria), au fost intro
duse într-un capitol separat.

Locurile geometrice de bază tre
buie să fie prezentate pe parcursul 
materiei, acolo unde ele se încadrea
ză normal. In capitolul XI însă se 
reia și se tratează în mod unitar și 
sistematic, mai pe larg și cu sufi
ciente exemple. S-a procedat în acest

mod pentru că experiența îndelun
gată a arătat că elevii capătă foarte 
greu deprinderea de a rezolva pro
bleme referitoare la locuri geometri
ce și este bine ca ele să constituie 
de aceea o preocupare permanentă 
de-a lungul anului. De altfel, aceas
tă preocupare nu se încheie odată cu 
acest capitol, ci se va prelungi și în 
clasele următoare.

Construcțiile geometrice sînt prevă
zute la urmă, într-un singur capitol. 
Aceasta nu impune, desigur, ca pro
blemele de construcții să fie lăsate 
la urmă. Dimpotrivă, fiecare proble
mă de construcție poate fi tratată la 
capitolul respectiv, iar la urmă să fie 
lăsate numai problemele mai cuprin
zătoare, de sinteză. La problemele 
de construcții se vor arăta elevilor 
toate etapele de rezolvare: construc
ția. demonstrația și verificarea.

Recapitularea materiei se va face 
în cadrul ultimelor două capitole. 
După fiecare capitol e bine să se facă 
aplicații care vor consta <" 
me clasice și probleme 
vor constitui pentru elevi 
rezolvare.

L.a algebră, la clasa a 
capitolul despre polinoame 
răta și descompunerea unui număr 
într-o sumă de puteri ale bazei de 
numerație. La acest capitol se va ac
centua asupra calculului prescurtat și 
asupra descompunerii prin diferite 
metode a polinoamelor în factori ire
ductibili.

înainte de a începe studiul ecuații
lor se vor da și exemple de identi
tăți (clasice, condiționate).

Le studiul ecuațiilor se va pune 
accent pe rezolvarea ecuațiilor li r-a- 
le, atît de gr. I cît și de gr. II, 
ceea ce va conduce la discuția ecua
țiilor și va întări calculul algebric.

De asemenea, se va insista asupra 
punerii problemelor în ecuații și a 
rezolvării lor. Rezolvarea ecuațiilor 
de gr. I și gr. II și iraționala se va 
face dînd un aspect de recapitulare 
a materiei din această clasă.

In acest an școlar, pentru clasele V 
și VII s-au dat instrucțiuni pentru 
folosirea manualelor vechi în confor
mitate cu noile programe, iar la 

clasa a VIII-a se vor folosi noilfl 
manuale de algebră și geometrie

Prof. D. SULGERESCU
metodist în Ministerul 

Învățămîntului

din proble-
dificile, ce
modele de

VIII-a, la
: se va a-
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Mărfuri în rate pentru învățători și profesori
Vizita în R.P.F. Iugoslavia a dele

gației guvernului Republicii Populare 
Romîne ți a Partidului Muncitoresc 
Romîn și tratativele între delegația 
romînă ți cea iugoslavă au o mare 
însemnătate atit pentru continua în
tărire a relațiilor frățești dintre po
poarele celor două țări cît și pentru 
cauza păcii generale.

Primirea prietenească pe care po
poarele Iugoslaviei, conducerea sta
tului iugoslav și a Uniunii Comuniș
tilor din Iugoslavia au făcut-o dele
gației romîne, ca și calda simpatie cu 
care a fost primită în R.P.R. delega
ția conducătorilor poporului iugoslav 
constituie o expresie a sentimentelor 
de prietente care leagă în mod trai
nic popoarele noastre.

Prietenia și colaborarea dintre 
popoarele Iugoslaviei și Rominiei au 
vechi rădăcini istorice, înfipte adine 
în lupta comună purtată de-a lungul 
veacurilor pentru independența lor 
națională.

După eliberare aceste legături au 
căpătat o bază nouă, un conținut nou. 
Popoarele noasite sînt unite astăzi 
în lupta pentru construirea unui vii
tor mai frumos, socialist, în lupta co
mună pentru întărirea păcii în lume.

Situația anormală care s-a creat in 
urma ruperii în 1948 a legăturilor în
tre statele noastre și între partidele 
noastre a devenit de domeniul trecu
tului. Astăzi sînt pe deplin clarificate 
cauzele nejuste care au determinai a- 
ceastă situație. Relațiile între țările 
noastre au fost restabilite și intr-un 
timp foarte scurt ele s-au îmbunătă
țit considerabil. De ambele părți s-au 
depus ți se depun eforturi susținute 
pentru dezvoltarea și consolidarea 
continuă a colaborării multilaterale 
între statele noastre socialiste și in
tre partidele noastre. Legăturile din
tre popoarele celor două țări au te
melie solidă. Atît în R.P.R., cît și în 
R.P.F.I. puterea se află în mîinile 
oamenilor muncii. Forța conducătoa
re a statului este în ambele țări par
tidul clasei muncitoare. Popoarele ță
rilor noastre sînt strîns legate între 
ele prin țelul comun al construirii so
cialismului.

O mare însemnătate au avut-o con
vorbirile care s-au purtat între con
ducătorii iugoslavi ți romini în luna 
iunie ac. la București, în urma căro
ra au fost semnate Declarația comu
nă a guvernelor R.P.R. și R.P.F.I, și

Comunicatul cu privire la relațiile 
dintre Uniunea Comuniștilor din Iu
goslavia ți Partidul Muncitoresc Ro
min. ,

Tratativele de la Belgrad constituie 
de fapt o continuare firească a dis
cuțiilor care au avut loc in Capitala 
țării noastre în scopul dezvoltării con
tinue a rezultatelor obținute și al 
găsirii unor noi căi și metode de lăr
gire a colaborării intre 
noastre.

Discuțiile de la Belgrad, 
într-o atmosferă cordială 
nească, arată că. deși au trecut numai 
cîteva luni de la adoptarea acorduri
lor de ia București, marea majoritate 
a prevederilor lor au și fost îndepli
nite, pregatindu-se totodatl condițiile 
pentru realizarea celorlalte prevederi 
ale acestor importante documente. 
Cele două delegații și-au exprimat 
satisfacția pentru rezultatele dobindi- 
te. Intre statele noastre an fost in* 
cheiate mai multe acorduri și con
venții prin care se reglementează 
probleme ale relațiilor de colaborare 
reciprocă. S-au ei a barat un acord co
mercial ți de plăți intre R.P.R. ți 
R.P.F.I., un protocol cu privire la 
schimbul de mărfuri pentru anii 
195*7—1960. un acord de cdsbcrare 
teh nico-ști i nțifică.

in scopul construirii cu forțe co
mune a unei puternice hidrocentrale 
Ia Porțile de Fier s-aa ți făcut pre
gătirile necesare pentru realizarea 
unei hotărîri comune. Ambele guver
ne consideră că această lucrare gran
dioasă va însemna o contribuție im
portantă la dezvoltarea ecoooonei țâ
rilor noastre.

In opera de cunoaștere reciprocă a 
popoarelor R.P.F.I. și R.P.R. an • 
mare importanță relațiile culturale 
dintre cele două țâri. Există condiții 
favorabile ca schimburile culturile 
între Romînia și Iugoslavia sâ fie 
considerabil extinse. După cum s-a 
subliniat în comunicatul asupra înce
perii tratativelor de la Belgrad, se a- 
flă în pregătire textili unui acord re
lativ la colaborarea culturali.

Tratativele romino-iogosiave de Ti 
Belgrad constituie o dovadă in plus 
a trăiniciei legăturilor de prietenie 
care s-au stabilit între statele noas
tre socialiste pe baza egalității. a 
respectului reciproc și a schimbul^ 
deschis de păreri.

Popoarele Iugoslaviei și Rom in iei

popoarele

purtate 
și priete-

re-
fi

iși acordă un permanent sprijin 
ciproc in construcția economică 
culturală, in rezolvarea problemelor 
multilaterale menite să ducă la conti
nua ridicare a nivelului lor de trai, 
la întărirea și înflorirea țărilor lor.

Conducătorii romini și iugoslavi și 
popoarele celor două țări acordă o 
deosebită atenție întăririi legă
turilor intre Uniunea Comu
niștilor din Iugoslavia și Partidul 
Muncitoresc Romin. Pornind de la i- 

deea leninistă că procesul transformă
rii socialiste, unic in ceea ce este 
esențial, capătă forme diferite de la 
țară la țară, potrivit particularităților 
și condițiilor concrete respective, cele 
două partide ale noastre iși Îmbogă
țesc neîncetat experiența insă tind din 
experiența gloriosului P.C.LS. a mi
relui P.C. Chinez, a partidelor comu
niste muncitorești di« țările care 
construiesc socialismul și a tuturor 
partidelor comuniste și muncitorești. 
Striagerea contactelor intre Partidul 
Muncitoresc Romin și Lniunea Comu
niștilor din Iugoslavia, schimbul larg 
de păreri și de experiență in prt>- 
berneie construcției socialiste. aR 
mișcări muncitorești internaționale și 
ale lupta pentru pace vor îmbogăți 
experiența celor docă partide ceea ce 
va servi intereselor popoarelor noas
tre harnice și talentate care constru
iesc socialismul.

Colaborarea i"tre 
socialiste constituie 
semnală contribuție

statele noastre 
totodată o in- 

a popoarelor ro
min șt iugoslav la consolidarea păcii 
și prieteniei intre popoare, la întă
rirea forțelor care tind spre socialism 
și progres.

Republica Populară Romini și 
R.PF. Iugoslavia an poziții similare 
In problemele principale ale politicii 
internaționale Ele contribuie activ la 
cauza dezvoltării relațiilor pașnice 
intre toate țările la întărirea încre
derii intre state, la dezvoltarea schim
bărilor economice și culturale pe bază 
de egalitate ți avantaje reciproce.

Poporul romin este ferm convins ci 
vizita in Iugoslavia a delegației gu
vernului R.P.R. și a P..M.R. și trata
tivele romi no-iugoslave purtate cu a- 
cest prilej vor constitui o nouă și im
portantă contribuție la lărgirea con
ținea a prieteniei și colaborării fră
țești. multilaterale, intre țările noas
tre socialiste, la consolidarea păcii in 
Întreaga lume.Probleme ale muncii cadrelor didactice din Mexic

Profesoara mexicană Adelina 
Zendejas, care ne-a vizitat în vara 
aceasta țara, se adresează prin 
gazeta noastră cadrelor didactice 
din Republica Populară Rorreînă, 
vorbindu-le despre problemele vie
ții pedagogilor din Mexic.

Dragi prieteni,
Voi arăta în puține cuvinte viața 

învățătorilor mexicani, istoria luptelor 
lor sindicale. După ce Benito Juarez 
a înfăptuit în 1857 reforma care pre. 
vedea separarea treburilor statului de 
controlul bisericii, pedagogii din patria 
mea s-au distins prin spiritul lor li
ber și mai tîrziu prin acțiunea lor re
voluționară. Sînt mîndră de faptul că 
pedagogii de pe pămîntul meu natal 
au trăit in legătură strînsă cu munci
torii și țăranii, participînd alături de 
ei la luptele populare. Pedagogii au 
avut un rol deosebit de important în 
acțiunile revoluționare din 1910, do- 
vedindu-se dîrji apărători ai indepen
denței naționale.

Intre 1920 și 1930, pedagogii mexi
cani s-au constituit în uniuni și aso
ciații menite să contribuie la îmbună
tățirea educației și, în același timp, 
la obținerea unui nivel superior de 
viață pentru copiii mexicani. Cadrele 
didactice au luptat pentru crearea 
unui număr cît mai mare de școli, 
pentru pregătirea de cît mai mulți în
vățători, pentru înființarea de biblio
teci, internate și cantine pentru elevi, 
de burse, de policlinici școlare. In ace
lași timp ei au cerut ridicarea sala
riilor muncitorilor și țăranilor, asigu
rări sociale, locuințe, mai multe căi de 
comunicații, apă pentru populația ru
rală, mașini agricole și pămint pen
tru țărani, spitale în mediul rural. Ei 
au luptat, de asemenea, pentru drep
turile lor proprii.

In articolul de față intenționez să 
subliniez rolul pe care l-au jucat în 
această luptă învățătoarele și profe
soarele mexicane. Incepînd din 1910, 
învățătoarele și profesoarele au făcut 
parte din comitetele executive ale or
ganizațiilor revoluționare. Ele au alcă
tuit grupuri feminine, care au luptat 
pentru drepturile femeii și ale copilu
lui.

Incepînd din anul 1930, profesorii 
mexicani au înfăptuit acțiuni care au 
permis organizarea în sindicate. 
Atît în provincie cît și în capitală, par
ticiparea lor la mișcarea revoluționară 
a provocat mînia latifundiarilor și ne
mulțumirea conservatorilor. Pentru 
aceasta mulți dintre ei au fost scoși 
din posturile lor, au fost arestați și 
persecutați și uneori chiar asasinați. 
In lupta pentru unitatea muncitorilor 
din învățămînt, femeile au dat do
vadă de multă dîrzenie. In locurile 
cele mai îndepărtate și lipsite de co
municații din țară, ele au luptat fără 
oboseală pentru a întări sindicatul și 
totodată pentru a obține legi care să 
le garanteze dreptul la muncă și să 
stabilească prestații generale și preș- 
tații speciale pentru mame.

Etapa dintre anii 1934 și 1940 s-a 
caracterizat prin continuarea luptei ca
drelor didactice pe de o parte pentru 
apărarea drepturilor și intereselor lor, 
iar pe de altă parte pentru aplicarea 
reformei cu privire la învățămînt. 
învățătoarele din mediul rural au dat 
în această luptă tot ce au avut mai 
bun, uneori chiar și viața.Multe dintre 
ele au fost mutilate, altele au fost 
omorîte, li s-au omorît soții și fiii. Ele 
au suferit și mai suferă încă de foame, 
însă niciodată nu au abandonat școala, 
pe care au socotit-o căminul lor, și-au 
apărat elevii ca și cînd aceștia ar fi 
fost copiii lor. Ele dau totul pentru 
cauza instrucției.

Dar prin eroicul sacrificii, al acestor 
femei, ca și al nentimSraților peda
gogi care au participat la luptă, nu 
s-a cucerit legea stabilității cadrelor 
didactice, nu s-au asigurat asistența

medicală, protecția materni riții, asis
tența socială ți medicală pentru copii.

Profesoarele mexicane, care nu și-aa 
precupețit eforturile ți lupta pentru 
drepturile femeB, care îngrijesc cu 
dragoste și devotament pe fui altor 
femei, au în momentul de fați • si
tuație dintre cele mai dureroase, iar 
proprii lor copii trăiesc intr-o com
plectă abandonare în timp ce ele mun
cesc.

In formă s-a stabilit salariu egal 
pentru bărbați și femei, insă in mod 
practic, in parte ți datorită obiceiurilor 
feudale, femeia beneficiază de salarii 
inferioare bărbatului, fiindcă posturile 
mai bine plătite sint ocupate in pro
porție de 95'-“n de către bărbați, cn 
toate că femeile dovedesc cu priso
sință pregătirea și capacitatea lor.

In ultimul an cadrele didactice au 
desfășurat o luptă unită pentru ca fe
meile să ocupe locuri de răspundere 
in activitățile obștești, pentru ca în
vățătoarele și profesoarele sa fie con
sultate în probtemeie privitoare la 
protecția femes și copilului. Asigura
rea salariilor egale pentru muncă 
egală ți cuprinderea justă in 
tablourile de personal sin» revendi
cări ce vor fi cițtigate ia măsura ia 
care activitatea Comisiei Naționale de 
femei își va îndeplini misiunea, men 
ținindu-se pe poziții energice. așa 
cum sitem hotărî te s-o facem.

Am realizat prima conferință na
țională a femeilor in istoria sindkata- 
lui nostru. Ne-am reunit 52 de condu
cătoare ale femeilor, pentru ca să stu
diem timp de peste 3 zile situația în
vățătoarelor și profesoarelor Trebuie 
să recunoaștem că dacă ara obținut 
succese in cadrul sindicatului neștm

aceasta se dato-ește și {aptului că to- 
rarâșii noștri, bărbați pairioți și pro
gresiști ne-aa ajutat an colaborat cu 
noi in toate acțiunile noastre Actua
la coadccâtori ai comitetuini execu
tiv national sint preocupați ca fe
meile cuprinse in smdkatul nostru 
să-și poată valorifica toata capacita
tea lor creatore. să poată ocupa locul 
la care aa dreptul.

Cele 120.000 de muncitoare din in
vățămint luptă in etapa actuală pentru 
un cămin fiber și lipsit de mizerie, 
pentru a copilărie și tinerețe lipsite 
de ignoranța și tortură morală, pen
tru ca aicisa copil să aa rimină ne
școlarizat. pentru respectarea legilor 
care apară maternitatea, pentru drep
turi cetățenești, sociale și profesio
nale, pentru orientarea femeii in 
principiile revoluției mexicane, pentru 
asigurarea dreptului de vot fără re
stricții și discriminări, pentru apăra
rea valorilor tradiționale ale culturii 
mexicane pentru păstrarea indepen
denței noastre, pentru coexistență paș
nică și înțelegere intre Mexic și cele
lalte popoare ale pămintului.

Prieteni, profesori din Romînia, nu 
total este râu in patria mea, nici in 
sectorul unde muncesc. In momentul 
de față trecem insă prin încercări 
grele, fiindcă societatea capitalistă, in 
criza sa crescindă, iși joacă ultima 
carte. Disperată că a pierdut țări ca 
a dvs, care a construit o viață nouă, 
ea caută să subjuge țări ca a mea.

Mulțumesc pentru dragostea pe care 
■e-ați arătat-o in zilele senine pe care 
le-am petrecut in mijlocul vostru, 
mulțumesc pentru atențiile voastre. 
Trăiască pacea.

ADELINA ZENDEJAS
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In numeroase 
magazine din Ca
pitală și din în
treaga țară s-a 
organizat vinderea 
în rate, pentru ca
drele didactice, a 
mărfurilor indu
striale. In clișeu . 
tovarășa profesoa
ră Aurelia Aldea, 
directoarea școlii 
mixte nr. 46 din 
București, semn nd 
contractul de cum
părare în rate a 
unor mărfuri m- 
tr-un magazin tex
til din Capita-lă.
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NE SCRIU CORESPONDENȚII
Preocupări ale pedagogilor 

și elevilor
mjor- 
legate

Namarași corespondenți ne
mează asupra unor probleme 
de activitatea școlilor in această pe
rioadă. Să răsfoim dteva scrisori.

Pionierii și școlarii din comuna 
Cernești, raionul LApuș — se spune 
intr-o scrisoare venită din această co
mună — iși iubesc mult școala și se 
preocupă de buna ei gospodărire. Ast
fel. ei au amenajat o alee frumos pie
truită. De asemenea, au lucrat cu 
spor pe lotul experimental. Cu banii 
încasați din valorificarea produselor 
recoltate de pe lot, dm stringe-ea fie
rului vechi și a măceșelor, elevii aces
tei școli Iși cumpără uneltele necesare 
realizării învățimintuiui politehnic.

Asemenea preocupări există fi la 
școala de 7 ani din comuna Vladimir, 
raionul Cilort. Numai că în această 
comună sumele încasate din valorifi
carea roadelor de pe lotul școlar au 
primit o altă destinație: s-a cumpărat 
un aparat de radio, la care elevii as
cultă muzică, .ora copiilor", știri des
pre evenimentele din țari și din stră
inătate.

Unele scrisori ne semnalează că, 
alături de părinții și de educatorii 
lor, elevii participă cu tot elanul la 
acțiunea de înfrumusețare a satelor. 
De pildă, in comuna Budișteni. raio
nul Topoloveni, elevii claselor V-V1I, 
îndrumați de profesori, fac in timpul 
liber muncă voluntară in scopul cons
truirii localului pentru căminul cultu
ral din satul GUmbocel. Numai intr-o 
singură zi — in ziua de 2 octombrie 
— elevii acestei școli au efectuat 272 
ore-muncă. In această activitate s-au 
evidențiat în mod special pionierii 
Elena Tomescu fi Constantin Motcă.

O scrisoare ne aduce vestea ci 
pionierii de la școala de 7 ani nr. 1 
din Botoșani și-au ales colectivul de 
conducere al unității, format din 8 
pionieri — cei mai buni din școală 
la învățătură și disciplină Aceleași 
preocupări sînt prezente și în viața 
pionierilor de la școala pedagogică 
din Oradea. Ei și-au ales organele de 
conducere ale grupelor și detașamen
telor. Merită să fie subliniată seriozi
tatea cu care a fost discutată alege
rea președintelui din grupa l-a a de
tașamentului nr. 1, unde s-a ajuns la 
concluzia că cel mai bun președinte 
este pioniera Agneta Chiș.

Multe scrisori vorbesc despre fap
tul că în această perioadă învățătorii 
și profesorii se preocupă cu insistență 
de folosirea timpului liber al elevilor. 
Bunăoară, învățătorul Ștefan Luca, 
de la școala din comuna Purcăreni, 
raionul Stalin, care predă la clasele 
a Ill-a și a IV-a, și-a pus de la înce
putul anului problema îndrumării lec-

Colțul naturii vii în grădinița de copii
Cunoașterea naturii constituie unul 

din principalele mijloace de instruire 
și educare a copiilor de virstă preșco
lară. Prin coruactnl nemijlocit cu 
elementele fi fenomenele naturii, co
piii își insveșesc cunoștințele accesibile 
lor, invață să iubească și să îngri
jească plantele f;

Dintre ma lțiplele pasib.lități de a 
familiariza pe coviii de virstd preșco
lară cu natura, colțul naturii vii este 
desigur ștrintre cele mai importante.

Odată cu sosirea toamnei și mai cu 
seamă t*t timpul iemu apar tot mai 
rare și anevoioase prț 
serva plantele 
naturd. Totuși 
bună parte a 
duce in acest 
valoarea poate 
și, bineînțeles, 
(ele necesare, să aducă un 
din natură în clasă, la indemina co
piilor.

Crearea și întreținerea colțului na
turii vii nu trebuie insă să fie pen
tru educatoare o preocupare „ de se
zon", el constituind unul d'n rmiloa- 
cele cele mai complexe de educare 
și instruire a copiilor^ la indemina 
tuturor cadrelor ÎEdc::ice.

Un colț al naturii, care conține, pe 
cit posibil, plantele fi an. matele indi
cate în lucrarea Cunoașterea naturii 
de către copiii de virstă preșcolară" 
(apărută în anul 1956) și care este 
îngrijit și improspă-at corainuu, 
deveni un ajutor prețios in munca 
copiii.

El este în primul rînd un or dej 
a organiza activitățile obagetorii, 
scopul observară unor aspecte ale na
turii tn transformare și predării 
noștințelnr pe baza indicațiilor 
prinse în noul ..îndrumător pentru e-

-rite de a ob- 
și animal tie in mediul 
, cvlr.d în vedere că o 
acliaitălij cu copiii se 
interval de timp, edu
ca puțină indemiruire 
înarmați ai cunoștin- 
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ducătoarele din grădinițele de copii".
In afară de observările din cadrul 

activităților obligatorii propriuzise, 
copii: pot primi sarcina de a urmări 
o perioadă de timp noile aspecte pe 
care le îmbracă diversele fenomene.

Colțul naturii este, de asemenea, 
un prilej pentru copii de a face sin
guri, în mod spontan, constatări asu
pra felului de viață al animalelor și 
plantelor care se află aici.

Chiar din grupa mică, potrivit po
sibilităților de a ‘înțelege, de a se con
centra și mai ales gradului de înde- 
minare la care a ajuns fiecare copil, 
aceștia trebuie să primească mici sar
cini legate de întreținerea, de îngriji
rea plantelor și animalelor de la coi
ful naturii vii.

Ingrijindu-le pe rînd, copiii se de- 
prind să facă cu pricepere această 
muncă, învață care sint caracteristi
cile fiecărui animal, fiecărei plante, se 
obișnuiesc cu gindul că omul poate și 
trebuie să ajute la dezvoltarea aces 
tora.

Treptat însă, odată cu deprinderile 
de muncă, se nasc și sentimente trai- 
■: ce de dragoste față de natură, care 
se vor menține și pe mai tirziu. Emo
ția estetică a copilului care vede în
florind planta pe care a udat-o el în
suși zile de-a rindul, grija plină de 
dragoste cu care urmărește zilnic dacă 
bobul de fasole pus de el în lădița 
din fereastră a încolțit, nu sînt simple 
emoții trecătoare.

Atmosfera de grijă și dragoste pe 
care o creează educatoarea in jurul 
colțului naturii din grupă contribuie 
din plin la trezirea interesului și cu
riozității copiilor față de natură.

De la început, în această acțiune 
atit de importan’ă trebuie atrași și 
părinții copiilor, cărora trebuie să li se 
explice însemnătatea deosebită a col-

(ului naturii. De asemenea, ei trebuie 
să fie invitați să participe la alcătui
rea și schimbarea periodică a elemen
telor din colțul naturii. Atragerea pă
rinților asigură, de asemenea, men
ținerea interesului și dragostei copiilor 
față de elementele și fenomenele na
turii.

Deși multe din grădinițele noastre, 
în special în ultimul timp, au trecut 
la îndeplinirea acestor cerințe atit de 
importante, mai sînt totuși și unele 
educatoare care nu se preocupă deloc 
de alcătuirea unui colț al naturii în 
grupa pe care o conduc. Mai sint 
grădinițe în care plantele sînt consi
derate de educatoare ca simple 
namente, iar copiii sînt convinși 
rîndul

Este 
ori se 
atragă 
racterului plăcut, decorativ al plante
lor fără ca aceasta să reprezinte însă 
singura lor calitate.

Dat fiind importanța pe care colțul 
naturii vii o are, este necesar să se 
treacă la o muncă metodică de alcă
tuire și folosire sistematică a lui în 
grădinițe.

Pentru a generaliza acest mijloc im
portant de educare și instruire, în 
grădinița de copii trebuie să fie stu
diate temeinic atît lucra'ea ..Cunoaș
terea naturii" cît și noul îndrumător 
și să se treacă la introducerea col
țului naturii în fiecare gruoă de copii.

Ca un stimulent în munca dusă în 
această direcție, este bine ca, pe 
raioane, să se inițieze întreceri în or
ganizarea cît mai bună a coltului na
turii, astfel Incit el să răspundă cel 
mai bine tuturor necesităților și cerin
țelor educative.

INA GOLDSTEIN

turii in afară de clasă a elevilor. Pen
tru aceasta a făcut apel la elevi, care 
au adus de acasă unele din cărfile lor, 
și astfel biblioteca clasei a crescut. 
Cărfile tint citite cu mult interes de 
către copii.

In acest an școlar majoritatea șco
lilor din fără au reușit să obțină o 
frecvență regulată a elevilor. Printre 
aceste școli se numără și școala ele
mentară din comuna Valea lui Mihai, 
raionul Secuieni, unde învățătorii și 
profesorii, avind din timp o perma
nentă preocupare oentru această pro
blemă, au reușit să obțină încă de la 
începutul anului o frecvență de sută 
la sută.

Organele de Invățămint din legiu
nea Bacău se preocupă in mod deose
bit de instruirea și educarea copiilor 
crescuți prin grija statului. In ziua de 
14 octombrie, secția de invățămint 
regională a organizat In Roman o 
consfătuire cu directorii tuturor case
lor de copii din regiune. La ședință 
au prezentat dări de seamă condu
cătorii caselor de copii din Tirgu 
Neamț și Ceahlău. Din aceste dări 
de seamă} ca și din discuțiile pur
tate. a ieșit la iveală necesitatea co
laborării intre școală și casele de 
copii. Această colaborare trebuie să 
contribuie la organizarea unui rodnic 
schimb de experiență intre pedagogi, 
la evitarea supraîncărcării copiilor.

In rezolvarea tuturor problemelor 
puse in fața cadrelor didactice de că
tre școală trebuie cerut și folosit spri
jinul familiei. O scrisoare sosită re
cent din comuna Sadova, raionul 
Cimpulung-Moldovenesc. ne înștiin
țează că zilele trecute a avut loc la 
școala de 7 ani din această comună 
prima ședință cu părinții. Cu acest 
prilej, atit cadrele didactice cit și 
părinții elevilor au făcut observații 
asupra desfășurării procesului de in
vățămint. Astfel, părinții Coca Venia
min, Leontina Țăranu, Vladimir Ier- 
han și alții au cerut să se insiste mai 
mult asupra corectării lucrărilor efec
tuate de elevi in clasă și acasă, asu
pra respectării regulilor de bună pur
tare in școală și in afara școlii.

O mare parte din scrisorile sosite 
la redacție ne informează asupra mun
cii cultural-politice desfășurată de ca
drele didactice pentru transformarea 
socialistă a agriculturii. Nu de mult, 
în comuna Amărăști, raionul Caracal, 
a luat ființă o cooperativă agricolă 
de producție. Printre agitatorii care 
au pus umărul la întemeierea acestei 
cooperative agricole se numără și ca
dre didactice ca Oprea Gîscan, Elena 
Băloi și alții.

Aceeași muncă spornică au depus-o 
și învățătorii și profesorii din comuna 
Hăbeni, raionul Tîrgoviște, care au 
dus muncă de lămurire printre țăra
nii muncitori pentru înscrierea lor în 
noua întovărășire agricolă din comu
nă. De pildă, învățătorii Alexandru 
Vereha, Matei Băilă, Toma Andrei și 
alții au stat de vorbă în repetate rin- 
duri cu țăranii Marin Mușat și Ion 
Mateescu, care se codeau cînd era vor
ba de înscrierea lor în întovărășirea 
agricolă. In urma discuțiilor purtate, 
acești țărani au complectat cererile 
de înscriere, devenind mai tirziu ele
mente de bază în întovărășire.

După corespondențele primite de 
fa tovarășii: P. Rădulescu, I. Berea, 
E. Turcașiu, E. Antonovici, I. Comă- 
nescu, S. Luca, G. Boboc, Al. Dăni- 
cescu, I. Cosmariu, I. Călin și G. 
Statnic.

or
ia

lor de același lucru, 
desigur necesar ca ori de cite 
ivește prilejul, educatoarea să 
atenția copiilor și asupra ca-

sCe conținut 
au orele educative 

noastră
unei școli cu multe 
multi diriginți, am

lecțiilor, situația la învățătură, rămîne- 
rea în urmă la învățătură, atitudinea 
față de profesori, față de muncă, su
flatul, copiatul, atitudinea in școală și 
în afară de școală, ținuta, folosirea 
timpului liber, lectura extrașcolară. Din 
aceste probleme, unele s-au discu.at pe 
baza exemplelor concrete din viața 
clasei. Conținutul fiecărei ore se sta
bilește in ajunul ei, pentru ca să se 
poată discuta anumite lipsuri sau suc-

Ca 
clase 
dat o 
relor educative, 
din școala noastră a dus la stabilirea 
citorva tipuri de ore educative: de în
ceput de an, de analiză a muncii, de 
discutare a problemelor legate de via
ța clasei, ore festive.

Ora educativă de început de an șco
lar are o foarte mare importanță pen
tru fiecare diriginte, pentru că de mo- cese din activitatea recentă a clasei, 
du! cum dirigintele desfășoară această 
oră depinde în mare măsură linia ac
tivității din întregul an școlar.

In prima oră educativă, diriginții 
claselor a V-a au căutat mai întîi să-și 
cunoască elevii, luîndu-le datele per
sonale, stînd de vorbă cu ei. Tot în a- 
ceastă oră și-au organizat clasele, în 
colaborare cu instructoarea de pioni
eri. Ei i-au așezat pe elevi în bănci, 
după înălțime și prietenii pe cit posi
bil, pe un rînd de bănci fetele, pe al
tul băieții. Au fost desemnați respon
sabilii claselor, s au împărțit între 
elevi diferitele sarcini. Apoi diriginții 
au discutat cu elevii despre bunurile 
din clasă, despre păstrarea lor, des
pre curățenia clasei etc.

In celelalte clase, diriginții s-au re
văzut in această oră cu foștii lor elevi 
din anul trecut, deja cunoscuți, de 
care se ocupau acum în continuare. La 
aceste clase diriginții au făcut cunoștin
ță cu elevii nou veniți, adăugind în 
caietul dirigintelui și date privitoare 
la aceștia. S-au preocupat apoi și ei 
de organizarea claselor, au discutat cu 
elevii despre îngrijirea mobilierului, 
despre frecvența regulată, despre dis
ciplină, despre pregătirea lecțiilor cu 
regularitate și în mod conștiincios. Tot 
in această primă oră diriginții au adus 
la cunoștința elevilor noile dispoziții în 
legătură cu notarea la purtare, în le
gătură cu uniformele etc.

Orele educative constituie un mijloc 
de educare (nu singurul, bine înțeles) 
și de aceea conținutul lor trebuie să 
fie variat In aceste ore trebuie să 
discute cu elevii, pe înțelesul lor, 
probleme politice, și literatură și știin
ță, și probleme de etică. Trebuie să se 
facă lectură în colectiv, să se discute 
despre un spectacol, un film, o carte 
nouă, despre felul cum își pregătesc 
lecțiile etc. Cred că diriginții nu tre
buie să facă din ora educativă o oră 
de observații, de mustrări adresate e- 
îevilor.

lată cum au procedat diriginții noș
tri în orele educative: unele ore au în
ceput cu revista presei, făcută la ni
velul clasei, ținîndu-se seama de par
ticularitățile de vîrstă ale copiilor. E- 
levul care a făcut revista presei a fost 
ajutat de diriginte să aleagă cîteva e- 
venimente importante — interne și ex
terne — petrecute într-o perioadă de 
două săptămîni, folosind chiar și ma
terial didactic: o hartă, ilustrații din 
ziare și reviste etc. După revista pre
sei s-a analizat munca clasei pe o pe
rioadă de timp. Aceasta s-a făcut pe 
probleme: frecvența elevilor, pregătirea

director al 
și deci cu . 
deosebită atenție desfășurării o- 

Practica diriginților

se
Și

lată un plan al unei lecții de anali
ză a muncii pe timp de două săptă
mîni întocmit de dirigintele unei clase 
a V-a.

Scopul orei: discutarea realizărilor 
și lipsurilor clasei la învățătură, dis
ciplină, frecvență, muncă socială.

Sarcinile care revin clasei în lichi
darea lipsurilor.

Controlul sarcinilor trasate în ca
drul organizației de pionieri.

Desfășurarea orei: discutarea situa
ției la învățătură a elevilor care au 
căpătat note rele în acest interval. Si
tuația unor elevi care, deși fruntași, au 
căpătat note de 2 și 3. Se cercetează 
cauzele. Se evidențiază munca, atitu
dinea și comportarea elevului M. N., 
fruntașul clasei trecut pe panoul de 
onoare al șco'ii pentru merite deose
bite în muncă, frecvență, disciplină. Se 
d'scută cazul elevului C. I., care nu 
are totdeauna o atitudine civilizată ne 
stradă. Se evidențiază munca sncinlă 
a colectivului. Se discută activitatea 
pionierilor.

Diverse.
O altă formă de oră educativă este 

aceea in care se prezintă un referat. 
Asemenea ore nu trebuie organizate 
prea des. Referatul este ales de diri
ginte în funcție de nevoile clasei, de 
unele lipsuri constatate în clasă, lată 
cîteva referate ținute de elevi in astfel 
de ore: „Despre prietenie și tovărășie": 
„Despre curaj și modestie": „Minciu
na degradează pe om“: „Ce aș vrea 
să devin în viață": Cum să ne pur
tăm în familie, pe stradă, în societate" 
etc. Pentru aceste referate nu s? dă 
bibliografie. Ele se bazează pe faptele 
petrecute în viața clasei

In alte ore educative diriginții noș
tri au folosit fragmente din operele 
literare care puteau constitui un punct 
de plecare pentru discuții cti teme e- 
ducative. sau au organizat discuții 
despre filmele și spectacolele teatrale 
pe care elevii le-au văzut pe scena 
clubului local.

O ultimă formă de oră educativă fo
losită in școala noastră a fost ora în
chinată zilelor festive. In aceste ore 
s-a discutat despre însemnătetea zl'ei 
respective și s-a desfășurat un scurt 
program artistic închinat evenimentu
lui sărbătorit.

Diriginții au căutat în general să 
oglindească în conținutul orei educati
ve probleme variate, care să ridice ni
velul de pregătire al elevilor.

Profesor TEODORU GRIGORE 
directorul școlii de 7 ani 

Asău — raionul Mo-ineștî, reg. Bacău

Pregătiri de iarnă
Tn raionul Videle, conducerile școli

lor ajutate de organizațiile sindicale, 
fac ultimele pregătiri pentru iarnă. 
Nimic nu es-te neglijat. Din vreme 
s-au reparat acoperișurile școlilor, s-au 
înlccuit geamurile sparte, s-au văruit 
clasele, s-au asigurat pentru elevi 
condiții igienice cît mai bune. In 
satul Anghelești s-a ridicat, prin au- 
toimpunere, o nouă clădire de școală, 
iar în satul Ciuani s-a dat tn folo
sință o nouă sală de clasă.

Cu ajutorul sfaturilor populare și 
al comitetelor de părinți s-a asigurat 
pretutindeni combustibilul necesar în
călzirii școlilor, precum Ș> petrolul 
lampant.

Acum, secția de învățămînt a ra
ionului acordă multă atenție aprovi
zionării internatelor cu alimente pen
tru cantine. Bunăoară, la internatul 
școlii de 7 ani din satul Rădulești, 
prin grija colectivului pedagogic tn 
frunte cu tov. Petre Richter, direc
torul școlii, pregătirile pentru anotim
pul friguros sînt terminate. O parte 
din zarzavaturi — roșii, ceapă, fa
sole, rădăcinoase etc. — recoltate din 
grădina școlii au fost conservate și 
însidozate în magazia școlii. Ele sînt 
în cantitate suficientă pentru toată 
iama. De pe terenul arabil al școlii 
s-au recoltat griu, porumb, precum și 
orz, ovăz și nutreț, în cantități

Săptămîna atletismului școlar
Finalele „Săpiămtnii atletismu

lui școlar" au fost o adevărată săr
bătoare a tinerilor participanfi. Trei 
sute de concurenfi și concurente,

sufi-

aucei mai buni din 1500 — care 
participat la tntrecerile preliminare 
— au luptat cu Indîrjirea unor 
sportivi cu experiență, în mijlocul 
aclamațiilor pline de entuziasm ale 
colegilor lor.

In clișee: proba de 800 metri 
plat; trei dintre premiatele con
cursului.

ciente pentru asigurarea hranei ani
malelor existente — cai, vaci, porci.

La cantina școlii se folosesc ouăle, 
laptele și carnea provenite de la pă
sările șt animalele crescute în gospo
dăria anexă.

Școala manifestă o grijă deosebită 
nu numai pentru hrana celor 60 de 
elevi interni, care este consistentă și 
variată, ci și pentru asigurarea unor 
condiții igienice cit mai bune pentru 
munca și traiul elevilor.

Și la internatele școlilor de șapte 
ani din comunele Cosmești și Preajba 
de Sus pregătirile pentru iarnă sînt 
pe cale de a fi terminate. Aici, zarza
vaturile și cerealele recoltate de pe lo
turile școlare nefiind tn cantități sufi
ciente pentru întreaga perioadă de 
iarnă, s-au luat măsuri eficace, cu 
ajutorul părinților, pentru procurarea 
alimentelor necesare.

Se constată însă o slabă aprovizio
nare cu cartofi, datorită faptului că 
Aprozarul nu poate da școlilor canti ă. 
file de cartofi solicitate, ci numai 
strictul necesar pentru o zi sau o săp- 
tămînă. La insistențele secției de în- 
vățămînt, secția comercială a sfatu
lui popular raional și-a luat obligația 
de a procura în timp util cantitățile 
de cartofi solicitate de internat.

Mlai puțin interes, însă, a manifestat 
secția de invățămint pentru a asigura 
elevilor interni de le școala medie din 
comuna Vida condiții bune de viață. 
Pînă la ora actuală, două încăperi 
din clădirea internatului mai sint încă 
ocupate de statul popular raional. 
Spațiul pentru însilozarea alimente
lor n-a fost încă pregătit. Mai sînt 
interioare nevăruite. Internatul n-are 
bucătar și magazioner. Din această 
cauză, elevii iau masa la cantina sfa
tului popular și nu s-a făcut nici un 
fel de aprovizionare.

Oare ce gîndesc, în legătură cu 
această problemă, comitetul executiv 
al sfatului popular raional, secția de 
învățămînt raională și directorul șco
lii ? Cum și în ce fel justifică această 
rămînere în urmă ? Sau consideră 
cumva că elevii interni pot avea re
zultate bune la învățătură fără să 
li se asigure condiții bune de viață ?

înarmarea tineretului cu cunoștințe 
temeinice presupune și grijă deose
bită pentru a le asigura condiții cit 
mai bune de viață. Iată de ce se 
impune de urgență, atît cit timpul 
este favorabil, să nu sv piardă vre
mea în zadar, ci să se facă tot ce este 
posibil pentru a se crea și aces'ui 
internat condiții bune de funcționare.
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